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Выдавец:УП «Народная Воля».
Кошт — свабодны.
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Прачытай сам i перадай другому.
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Куды мы ідзём?
Чытайце адказ на гэтае хвалюючае пытанне Валерыя ФАДЗЕЕВА, былога намесніка 

старшыні Канстытуцыйнага Суда Рэспублікі Беларусь, заслужанага юрыста 
(3–4-я стар.).

ГУЧНАЯ СПРАВА

Днямі ў судзе па справе топ-
менеджараў «Белгазпрамбанка» 
дапыталі Віктара Бабарыку, адзінага 
з васьмі фігурантаў, які не прызнаў 
віну. Былы банкір заявіў, што ні ён, 
ні астатнія фігуранты справы не 
вінаваты.

Бабарыка ўпэўнены, што яго 
пераслед палітычна матывава-
ны, абсалютна неабгрунтава-
ны, і адмовіўся даваць паказанні, 
заявіўшы, што мэтай працэсу 
з’яўляецца не ўстанаўленне віны, 
прадстаўленне доказу віны, а абгрун-
таванне яго няўдзелу ў палітычным 

працэсе.
Віктар Дзмітрыевіч успомніў ход 

перадвыбарнай кампаніі, у якой 
яго лічылі галоўным сапернікам 
Аляксандра Лукашэнкі, адзначыў, 
што банк шмат разоў праходзіў 
праверкі ўнутраныя і знешнія. 
Ён лічыць, што былыя калегі яго 
агаварылі пад ціскам у СІЗА КДБ.

Бабарыка сцвярджае, што 
невінаваты, ніколі не браў хабараў. 
Пры гэтым ён сумняваецца ў 
аб’ектыўнасці суда, бачыць у перас-
ледзе ціск улад на яго і на яго блізкіх.

– Напэўна, ужо ні для кога не 

сакрэт, што да кожнага бан-
ка прымацаваны асобны куратар 
Камітэта дзяржбяспекі, – заявіў ён, 
зазначыўшыся, што за 20 гадоў пра-
цы банка ні рэвізійная камісія, прыз-
начаная акцыянерамі, ні аўдытары, 
ні cавет дырэктараў, ні рэйтынга-
выя агенцтвы, ні знешнія кантра-
люючыя органы не звярнулі ўвагі 
на тую схему, пра якую цяпер кажа 
абвінавачанне.

Ён распавёў, што ў студзені 
2020 года ў «Белгазпрамбанку» 
скончылася пазачарговая правер-
ка Нацбанка. «Яна, чаго ўтойваць, 

выявіла парушэнні», – распавёў экс-
банкір, дадаўшы, што іх прызналі 
нязначнымі і топ-менеджменту 
дазволілі атрымаць узнагароджанні 
за папярэднія гады працы.

– Следчыя органы ставяць пад 
сумнеў прафесіяналізм і цэлас-
насць усёй сістэмы кантролю ў 
банкаўскай сферы і прафесіяналізм 
акцыянераў (нагадаю, гэта «Газпром» 
і «Газпромбанк»), – адзначыў ён.

Бабарыка заявіў, што прэтэнзіі, 
прад’яўленыя яму пры затрыманні 
ў чэрвені 2020 года, цяпер не 
з’яўляюцца прадметам разгляду.

– Гэта значыць, цяперашняе 
абвінавачанне заснавана толькі 
на добраахвотнасці паказанняў, 
дадзеных абвінавачанымі ў СІЗА 
КДБ. Я разумею, што СІЗА КДБ 
спрыяе прасвятленню памяці і 
фарміраванню правільных ацэнак... 
Ніякай арганізаванай злачыннай гру-
пы не было. Усе дзейнічалі выключ-
на ў інтарэсах банка і па ўласнай 
ініцыятыве.

…Мяне, вядома, моцна здзівіла, 
што мае былыя калегі агаварылі 
сябе і спрабуюць агаварыць мяне. 
Але я разумею, чаму гэта зробле-

на. Той ціск, які аказваецца ў СІЗА 
КДБ... Я таксама вёў тыя самыя 
гутаркі. Мне нават са шкадаван-
нем у голасе сказалі, што фізічныя 
катаванні забаронены... Але весці 
гутаркі гадзінамі, а падчас і па начах 
– тая яшчэ гісторыя. І гэта не про-
ста прэсінг на цябе, гэта прэсінг на 
родных і блізкіх. Не лепшая гісторыя: 
ведаць, што твае дзеці ў СІЗА КДБ.

Ён распавёў, што ў СІЗА КДБ зняво-
леныя абавязаны глядзець «Панараму», 
дзе ўвесь гэты час наўпрост заяўлялася 
пра віну фігурантаў.

(Заканчэнне на 2-й стар.)

Што Бабарыка сказаў у судзе
Яму апладзіравалі, некаторыя плакалі
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З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

– Міхаіл, колькі гадоў вы 
адпрацавалі на трактарным 
заводзе?

– Сямнаццаць.
– Як рабочыя МТЗ успрынялі 

вынікі прэзідэнцкіх выбараў і тыя 
падзеі, што пачалі адбывацца пас-
ля іх?

– Па-рознаму. Напрыклад, я да 
вясны мінулага года наогул лічыў 
сябе апалітычным чалавекам. Як і 
большасць рабочых, якія кіруюцца 
прынцыпам: палітыкай няхай зай-
маюцца палітыкі, а мая справа – ста-
яць у станка.

Але прэзідэнцкая кампанія 
абудзіла многіх, народ паверыў у 
Віктара Бабарыку, убачыў шанц на 
перамены.

Я 9 жніўня прагаласаваў у 
сталічнай школе №197 і разам з 
іншымі чакаў, калі члены выбарчай 
камісіі павесяць выніковыя прата-
колы. Але мы так і не дачакаліся 
– праз чорны ход яны збеглі з участ-
ка. Мы тады міліцыю выклікалі. 
Праваахоўнікі прыехалі, зайшлі 
ў будынак і сказалі нам: «Акрамя 
вартаўніка ў будынку больш нікога 
няма».

На наступны дзень прыйшоў на 
працу з такімі перажываннямі, што 
нават не змог працаваць. І ўвесь цэх, 
у якім больш за чатырыста чалавек, 
зразумеў, што адбылося ў краіне.

– А калі на заводзе распачаўся 
страйк?

– Ён пачаўся пасля таго, як страйк 
разгарнуўся на «Беларуськаліі». Да 
таго ў чаце МТЗ было каля 80 чала-
век, але іх станавілася ўсё больш і 
больш. У выніку прынялі рашэнне 
сабрацца і таксама вылучыць свае 
патрабаванні адміністрацыі прад-
прыемства, бо людзі нават баяліся 
дадому з працы ехаць – можна было 
ў любы момант патрапіць пад дручкі 
сілавікоў, ніякіх гарантый не было.

12 жніўня адбылася сустрэ-
ча з дырэктарам завода, сабра-
лася каля 300 рабочых, а яшчэ 
праз некалькі дзён на прадпры-
емства прыехаў прэм’ер-міністр 

Раман Галоўчанка. Перад гэтым 
ён быў на МАЗе, мы ўжо ведалі, 
што там ён вырашыў размаўляць 
з рабочымі без прадстаўнікоў СМІ. 
Таму яшчэ да прыезду прэм’ера 
паставілі адміністрацыі ўмову: прэса 
павінна прысутнічаць! Але ў выніку 
журналістаў да Галоўчанкі так і не 
пусцілі. Мы самі выходзілі да іх і 
распавядалі пра тое, што адбываец-
ца на заводзе. А прэм’ер размаўляў з 
тымі, хто застаўся.

17 жніўня вырашылі сабрац-
ца ля прахадной, з намі таксама 
звязаліся хлопцы з Мінскага завода 
колавых цягачоў і паведамілі, што 
да іх павінен прыехаць Аляксандр 
Лукашэнка. Каб падтрымаць калег 
з МЗКТ, пайшлі туды маршам. Па 
дарозе да нас і МАЗаўцы далучыліся.

– Чаму затым пратэстны рух 
рабочых не набыў сілы?

– Страйкам узначаліў Сяргей 
Дылеўскі, і я не скажу, што ў яго 
няма лідарскіх якасцяў. Але ніхто 
не ведаў, як дзейнічаць. Мы думалі, 
што ў рабочых ёсць права на страйк 
у сувязі з палітычнай сітуацыяй. 

Аказваецца, наша заканадаўства 
такога не прадугледжвае.

17 жніўня дамовіліся, што пачы-
наем на заводзе збіраць подпісы за 
страйк, але людзей сталі вельмі моц-
на запалохваць. У выніку за страйк 
падпісаліся ўсяго 300–350 рабочых. 
Гэта, безумоўна, мізэр для такога 
прамысловага гіганта, на якім пра-
цуе больш за 15 тысяч чалавек.

– А як узнікла ідэя стварэння 
на заводзе пярвічнай арганізацыі 
прафсаюза РЭП?

– Такая думка з’явілася пас-
ля таго, як забралі на «суткі» 
Сяргея Дылеўскага. У страйка-
ме на той момант было 28 чала-
век, адміністрацыя завода ведала 
ўсіх пайменна. Кожны дзень людзі 
пакідалі страйкам па розных пры-
чынах – кагосьці запалохвалі, нехта 
сам пабаяўся звальнення. У выніку 
ў страйкаме засталіся ўсяго два 
чалавекі. Калі Дылеўскага пасадзілі, 
усе астатнія проста разбегліся хто 
куды.

Затым да мяне падышоў адзін 
завадчанін не з нашага цэха, які 

прапанаваў дзейнічаць праз праф-
саюз.

Пачалі высвятляць, якія ў нас 
ёсць незалежныя прафсаюзы і ці ёсць 
яны наогул. У выніку спыніліся на 
прафсаюзе РЭП. Пагутарылі з Ігарам 
Комлікам, які з’яўляецца адным з 
лідараў. Там, безумоўна, былі рады, 
што да іх моладзь прыйшла, мы 
ўступілі ў гэтую арганізацыю.

– Колькі сябраў зараз налічвае 
ваша пярвічная арганізацыя?

– Каля 100 чалавек.
– Вам прадаставілі памяшканне?
– Не. З адміністрацыі МТЗ 

прыйшоў адказ: маўляў, памяшкан-
не не дадзім, бо вас наогул не існуе.

– Што значыць «не існуе»?
– Справа ў тым, што наша 

«пярвічка» пакуль афіцыйна не 
зарэгістравана. Для гэтага трэба мець 
юрыдычны адрас, а ў нас яго няма. 
Так выбудавана заканадаўства, хаця 
ў той жа Расіі рэгістрацыя прафса-
юзнай «пярвічкі» адбываецца павод-
ле паведамляльнага прынцыпу. Там 
не патрэбны ніякі юрыдычны адрас 
для таго, каб можна было ўступаць 

у перамовы з адміністрацыяй прад-
прыемства. Нават трох чалавек 
дастаткова, каб была створана праф-
саюзная група і можна было весці 
дыялог з кіраўніцтвам завода па 
праблемных пытаннях.

Таму сітуацыя атрымліваецца 
некалькі абсурдная. Наша пярвічная 
арганізацыя прынята на ўлік у 
прафсаюзе РЭП – арганізацыі, якая 
афіцыйна зарэгістравана, але на 
заводзе нас не прызнаюць, бо нам 
яшчэ трэба зарэгістравацца.

– Адным словам, на сённяшні 
дзень вы знаходзіцеся ў нейкім 
паўпадпольным стане…

– Як у падполлі! Мы нічым 
не адрозніваемся ад страйкамаў 
«Беларуськалія» ці «Гродна-Азота». 
Яны быццам і ёсць, але ў той жа час 
афіцыйна іх таксама не існуе.

– Якія мэты і задачы ставіць 
ваша пярвічная арганізацыя?

– Асноўная задача – гэта прыцяг-
ненне новых сябраў. Чым нас больш, 
тым мы мацнейшыя і тым больш 
можам уплываць на адміністрацыю 
завода.

– Рэальна вы можаце абараніць 
рабочага, які звернецца да вас па 
дапамогу?

– У сённяшнім становішчы, калі 
законы не працуюць, не можам. Гэта 
горкая, але праўда. Калі захочуць 
звольніць, то звольняць, як гэта 
атрымалася са мной. А калі дружна 
выступім у абарону кагосьці, то про-
ста «засвецім» людзей, а выніку ўсё 
роўна не будзе. Калі б у «пярвічцы» 
была хаця б тысяча чалавек, то, 
магчыма, да такой колькасці і 
прыслухаліся б.

– А за што вас звольнілі?
– 26 кастрычніка мінулага года 

мы збіраліся правесці сход рабочых, 
і ў той жа дзень мне паведамілі, што 
ў канцы змены я павінен падысці 
да начальніка цэха, які і пазнаёміў 
мяне з дакументамі наконт майго 
звальнення. Маўляў, адсутнічаў на 
працоўным месцы.

Хацелі звольніць у той жа дзень, 
але не атрымалася, бо не было нават 

дакладной начальніка. Звольнілі 
крыху пазней, хаця са шматлікімі 
парушэннямі. Нават абходны ліст не 
далі падпісаць. Я, натуральна, падаў 
у суд, зараз будзе разгледжана апеля-
цыя. Але шанцы аднавіцца на працы 
практычна нулявыя.

– Знайшлі сабе новае месца пра-
цы?

– Пакуль засяродзіўся на прафса-
юзнай рабоце, але ёсць падпрацоўкі, 
бо я добры сантэхнік і зваршчык. 
А з такімі прафесіямі без працы і 
капейкі ніколі не застанешся.

– Вы падтрымліваеце 
нейкія стасункі з незалежнымі 
п р а ф с а ю з а м і  і н ш ы х 
прадпрыемстваў?

– Безумоўна. Пастаянна на сувязі 
з прадстаўнікамі «Беларуськалія», 
«Гродна-Азота», БелАЗа, «Нафтана». 
На БелАЗе, Мінскім маторным завод-
зе і МАЗе таксама ёсць прадстаўнікі 
прафсаюза РЭП, мы абменьваемся 
вопытам і напрацоўкамі.

Мы прааналізавалі сітуацыю і 
бачым, што зараз на некаторых заво-
дах кадравы голад. На МАЗе, здаец-
ца, 400 работнікаў неабходна, на МТЗ 
– 140. Высакакласных спецыялістаў, 
якія выказалі сваю грамадзянскую 
пазіцыю, звольнілі, а зараз дзіркі 
неабходна закрываць. Хаця заробкі 
прапаноўваюць ужо меншыя, чым 
былі ў мінулым годзе. Таму зарпла-
ты ў людзей зніжаюцца, а класны 
зваршчык, зразумела, за 700 рублёў 
на завод працаваць не пойдзе.

– А якія цяпер заробкі на трак-
тарным заводзе?

– Розныя. Адметна, што іх 
павысілі ў тых цэхах і падраздзялен-
нях, дзе рабочыя бунтавалі.

– А як рабочыя МТЗ ставяцца 
да страйку?

– Так, як і на іншых прадпрыем-
ствах: выступаюць толькі тады, калі 
моцна прыцісне. Людзей апошнім 
часам запалохалі, і яны будуць 
страйкаваць толькі ў выпадку, калі 
ўжо не будзе чаго есці.

Алесь СІВЫ.
Фота аўтара.

З юбілеем, 
Лявон 

Сцяпанавіч!
Сёння вядомаму аўтару 

«Народнай Волі»  
Лявону Целешу 

спаўняецца 80 гадоў.
Крыжаванкі і артыкулы Лявона 

Сцяпанавіча рэгулярна друкуюцца на ста-
ронках нашага выдання ўжо доўгія гады. 
Гэта чалавек, які заўсёды дадае пазітыўнага 
настрою і аптымізму, ніколі не сумуе і не 
сядзіць без справы.

«Сваім актыўным жыццём даю прыклад 
іншым пенсіянерам, што і на адпачынку 
нельга сядзець склаўшы рукі. Такое маё крэ-
да», – сказаў неяк спадар Лявон.

Доўгіх гадоў жыцця, Лявон Сцяпанавіч!

Міхаіл ГРОМАЎ: 

«На заводзе мы як у падполлі…»
Кіраўнік пярвічнай арганізацыі прафсаюза РЭП Мінскага трактарнага завода распавёў «Народнай Волі»  

пра тое, як сёння працуецца на прадпрыемстве рабочым і тым, хто іх павінен абараняць.

ВІНШУЕМ!ГУЧНАЯ СПРАВА

Што Бабарыка сказаў у судзе
Яму апладзіравалі, некаторыя плакалі

(Заканчэнне. Пачатак на 1-стар.)
– Складана выстаяць ад бяссілля, калі 

ты чуеш, у якім аб’ёме і на якім узроўні 
прадвызначана твая віна. Гэта спрыяе 
жаданню пайсці на кампраміс.

Бабарыка не выключыў, што яго рашэн-
не пачаць выбарчую кампанію вельмі 
істотна паўплывала на лёсы цяперашніх 
абвінавачаных.

– У кагосьці рухнула кар’ера, у кагосьці 
– бізнес, які ён будаваў многія-многія гады. 
Нейкія абгрунтаваныя настроі супраць 
мяне маглі быць. Калі паглядзець на пер-
шапачатковыя прызнальныя паказанні, 
можна ўбачыць, што інфармацыя там 
праўдзівая.

Абвінавачаны распавёў, што банк фак-
тычна рабіў стартапы: укладваў грошы ў 
кампаніі і пасля здзяйсняў «выхад».

– Асноўная задача мяне як кіраўніка 
заключалася ў прыняцці рашэнняў на 
падставе эканамічнай абгрунтаванасці 
і адпаведнасці заканадаўству. Банк быў 
зацікаўлены, каб стартап працаваў. Я не 
ведаю, чаму людзі, якія сядзяць у гэтай 
клетцы, адмаўляюцца ад свайго фанта-
стычнага інтэлектуальнага патэнцыялу, 
які яны альбо моўчкі, альбо іншым чынам 
ўкладвалі ў развіццё гэтага стартапа.

Экс-банкір некалькі разоў падкрэсліў, 
што аднаасобна ў банку не мог нічога 
вырашаць.

– Механізм прыняцця рашэнняў не 
прадугледжвае ні прыняцця рашэнняў 
адным чалавекам, ні прыняцця рашэнняў 
эканамічна немэтазгодных.

Ён падкрэсліў, што ў справе няма 
доказаў яго дзеянняў супраць інтарэсаў 
банка і атрымання за гэта якога-небудзь 
узнагароджання.

Адзіны пункт, які можа з’яўляцца пад-
ставай для з’яўлення пачуцця віны ў люд-

зей, – канфлікт інтарэсаў, дзеянне супраць 
інтарэсаў арганізацыі, гэта значыць бан-
ка, – адзначыў Бабарыка, патлумачыўшы, 
што ў банку прымалі ўсе патрэбныя меры, 
каб канфлікту інтарэсаў пазбегнуць.

Віктар Бабарыка ўпэўнены, што і дзей-
насць кампаній, і наступны продаж доляў 
у стартапах, exit, былі цалкам законнымі.

– Я вельмі шчыра сумняваюся ў 
аб’ектыўнасці судовага разбору. Я выдат-
на разумею той прэсінг, які працягва-
ецца нават цяпер. Вы чулі заявы спада-
ра Лукашэнкі, спадара Шведа пра ўжо 
ўстаноўленую віну. Пакуль на гэтым эта-
пе я не буду адказваць на пытанні і даваць 
якія-небудзь тлумачэнні. Перакананы, 
што тое, у чым абвінавачваюць людзей і ў 
чым яны прызнаюцца, – яны не вінаватыя, 
– заявіў Бабарыка.

– Я доўга не мог адказаць на пытанне, 
ці правільна я зрабіў 12 мая (калі заявіў аб 
жаданні вылучыць сваю кандыдатуру на 

выбарах). Былі наступствы для маёй спра-
вы, якой аддаў 25 гадоў, для людзей, для 
сына, для сяброў. Але я ведаю адно. Матыў 
быў толькі адзін: я хачу жыць у краіне, дзе 
пануе закон.

У зале пачалі гучна пляскаць, некато-
рыя плакалі. Суддзя прыгразіў выдаліць 
усіх з залы.

Далей Бабарыка адмовіўся адказваць 
на пытанні.

Раней сёння заканчвалі допыт 
абвінавачанага Віктара Кабяка, 
заснавальніка кампаніі «Актыўлізінг». 
На пытанне аб тым, ці меліся прававыя 
падставы для пералічэння дывідэндаў 
кампаніяй «Актыўлізінг» на карысць 
«Белгазпрамбанка», ён адказаў так:

– Фармальныя падставы для гэтага 
былі. Але па сутнасці гэта няправільнае 
рашэнне. Яно кваліфікавалася карупцый-
ным аддзелам Рэспублікі Беларусь. Гэта я 
ўсвядоміў пасля.

Справа Бабарыкі і топ-
менеджараў «Белгазпрамбанка»

Працэс па «справе «Белгазпрамбанка», 
па якой праходзіць і яго экс-кіраўнік 
Віктар Бабарыка, які мог стаць галоўным 
сапернікам Аляксандра Лукашэнкі на 
прэзідэнцкіх выбарах у жніўні мінулага 
года, пачаўся 17 лютага. Справу разглядае 
Вярхоўны суд у будынку суда Маскоўскага 
раёна.

Ужо на некалькі пасяджэнняў прэс-
служба Вярхоўнага суда адмовілася акрэ-
дытаваць журналістаў найбуйнейшых 
незалежных медыя. Афіцыйная прычы-
на – прафілактыка каранавіруса, дэфіцыт 
месцаў, допуск дастатковай колькасці СМІ 
для таго, каб заявіць пра забеспячэнне 
галоснасці.

Па «справе «Белгазпрамбанка» праход-
зяць восем фігурантаў. Віктар Бабарыка 
абвінавачваецца ў «адмыванні сродкаў, атры-
маных злачынным шляхам» (ч.2 арт.235 КК, 
да сямі гадоў пазбаўлення волі) і «атрыманні 
хабару ў асабліва буйным памеры» (ч.3 
арт.430 КК, да 15 гадоў пазбаўлення волі). 
Аляксей Задойка (былы першы намеснік 
старшыні праўлення «Белгазпрамбанка»), 
Кірыл Бадзей (в.а. старшыні праўлення 
«Белгазпрамбанка» пасля сыходу Бабарыкі), 
Сяргей Шабан (намеснік старшыні 
праўлення «Белгазпрамбанка»), Дзмітрый 
Кузьміч (намеснік старшыні праўлення бан-
ка), Аляксандр Ільясюк (намеснік старшыні 
праўлення банка), Сяргей Дабралёт 
(былы намеснік старшыні праўлення бан-
ка) абвінавачваюцца ў атрыманні хабару 
ў асабліва буйным памеры. Віктар Кабяк 
(заснавальнік кампаніі «Актыўлізінг») 
абвінавачваецца ў дачы хабару паўторна 
альбо ў буйным памеры.

(«Новы час»)
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ПРОШУ СЛОВА!

Валерий ФАдееВ, бывший заместитель председателя Конституционного суда, заслуженный юрист

КУДА МЫ ИДЁМ?
Немного истории

Мы сейчас обсуждаем возможные изме-
нения в Конституцию страны (либо приня-
тие новой Конституции). Эта тема мне очень 
близка, поскольку в свое время я участвовал 
в разработке Конституции Беларуси в редак-
ции 1994 года, а затем в составе первого 
созыва Конституционного Суда пришлось 
осуществлять контроль за конституционно-
стью нормативных актов. Помнится, после 
избрания в состав КС я написал стихи, кото-
рые заканчивались так:

Теперь уже назад ни шагу,
Доверие я должен оправдать.
О, дай мне, Бог, достоинство, отвагу
За нашу Конституцию стоять!
Честно сказать, эти слова тогда мне каза-

лись просто удачной творческой находкой, 
я и предполагать не мог, что нам, судьям 
Конституционного Суда, действительно 
нужны будут и отвага, и мужество, чтобы 
с честью исполнить свой долг. Не буду вда-
ваться в подробности, просто хочу напом-
нить, что с самого начала деятельности 
на посту президента Республики Беларусь 
А.Лукашенко у нас с ним не сложились 
отношения и, нужно сказать, не по нашей 
вине; просто мы признали неконституцион-
ными полностью либо частично целый ряд 
его указов (по подсчетам за 1994–1996 годы 
– 17 актов). Он на нас обижался, критиковал, 
даже издал акт о том, что госорганы не долж-
ны исполнять наши решения. На нас шли 
страшные «накаты», использовались всякие 
домыслы и слухи. Однажды даже было заяв-
лено, что трое судей Конституционного суда 
(они все ранее имели отношение к орга-
нам правопорядка) готовят заговор с целью 
свержения власти. Мне (я тогда уже был 
заместителем председателя КС) пришлось 
быть в одном высоком кабинете, и я пору-
чился за своих коллег и попросил, если есть 
подтверждение этого факта, предоставить 
материалы нам, поскольку у нас есть Кодекс 
чести судьи Конституционного Суда и мы 
сами в первую очередь с этим будем разби-
раться. Нужно сказать, что прошла четверть 
века, а никаких материалов так и нет!

Однажды было объявлено, что президент 
якобы подписал указ об освобождении от 
должности председателя Конституционного 
Суда В.Тихини. Мне и еще двум судьям, 
которых я взял с собой, довелось встретить-
ся с тогдашним главой Администрации пре-
зидента Л.Синициным, и мы ему популяр-
но объяснили, что председателя КС избрал 
Верховный Совет и только он может его 
освободить от должности. На вопрос г-на 
Синицина, что делать, я ответил, что указ 
нужно отменять. Не знаю, как там вышло 
с указом (по-моему, ему просто не дали 
ходу), но в качестве отступного Л.Синицин 
спросил: «А может, мы хотя бы выговор 
объявим?» Пришлось пояснить, что и этого 
сделать нельзя. Но главное, что наказать-то 
председателя Конституционного Суда хоте-
ли за надлежащее исполнение обязанностей!

Сегодня кое-кто, в том числе один мой 
бывший коллега по КС, утверждает, что 
Конституционный Суд, мол, встал на сторо-
ну Верховного Совета и поэтому был необъ-
ективен по отношению к президенту, то есть 
встал в оппозицию! Не хочу спорить, просто 
рекомендую посмотреть наши заключения 
за 1994–1996 годы, и тогда будет видно, что 
мы рассмотрели на предмет конституцион-
ности примерно поровну актов президента и 
актов Верховного Совета.

Если мы посмотрим соцопросы за те 
годы, то увидим, что Конституционный Суд 
по уровню доверия к нему занимал всег-
да высшие строчки. Сегодня он принимает 
гораздо больше решений, чем мы в свое 
время, потому что на него возложили обяза-
тельный предварительный контроль законов 
перед подписанием их Президентом (кстати, 
эта обязанность на Конституционный Суд 
была возложена не Конституцией, а декре-
том президента, что само по себе вызывает 
вопросы). Правда, однажды я задал на семи-
наре председателю Конституционного Суда 
вопрос, на который не получил ответа: а как 
поступит суд в случае, если он в порядке 
предварительного контроля признает закон 
конституционным, а затем кто-то поста-
вит вопрос о том, что всё же есть нормы, 
вызывающие сомнения в его конституцион-
ности? Еще один вопрос, на который мне 
ответил не председатель Конституционного 
Суда, а почему-то начальник юридическо-
го управления Палаты представителей, 
хотя я к ней не обращался (по-моему, она 

теперь в составе КС): почему осуществля-
ется предварительный контроль законов, 
а актов президента, особенно декретов, не 
осуществляется? Мне пояснили, в частности, 
что декреты, мол, представляются в пар-
ламент. Эти декреты сохраняют силу, если 
они не отменены большинством не менее 
двух третей голосов от полного состава каж-
дой из палат. Но, во-первых, это не равно-
ценные процедуры –предварительный кон-
троль Конституционного Суда и «последу-
ющий» парламента; во-вторых, за всё время 
после 1996 года президент издал десятки 
временных декретов, среди которых были 
явно вызывающие вопросы в соотношении 
с Конституцией и законами (например, «о 
тунеядцах», о контрактной системе найма на 
работу, от 15.12.2014 №5 «Об усилении требо-
ваний к руководящим кадрам и работникам 
организаций»), и ни один из них не был 
отклонен парламентом! Кроме того, соглас-
но Конституции, президент может издавать 
декреты в двух случаях: 1) когда это право 
ему делегировано парламентом и 2) в силу 
особой необходимости. Так вот, насколько 
мне известно, парламент ни разу не деле-
гировал президенту такое право, а десятки 
изданных им временных Декретов приняты 
«в силу особой необходимости», например, 
в 2017 году аж восемь. В чем всегда состояла 
особая необходимость, можно только дога-
дываться!

Но давайте сегодня спросим граждан: 
знают ли они о Конституционном Суде и его 
работе и какой рейтинг ему выставят? Нас 
упрекали (и один бывший коллега в своем 
интервью отметил это как недостаток), что 
мы имели право возбуждать дела по сво-
ей инициативе и что мы этим злоупотре-
бляли. Но если мы посмотрим заключения 
по таким делам, то увидим: они возбуж-
дались всегда правильно, и принятые по 
ним заключения доказывают, что мы дей-
ствительно смогли увидеть в рассмотренных 
актах несоответствие их Конституции! И 
главное, что нужно иметь в виду: обращать-
ся в Конституционный Суд с предложением 
о проверке конституционности актов могли 
семь госорганов, а граждане такого права 
не имели. Вот мы и заполняли эту брешь, 
многие из дел возбуждались как раз в связи 
с тем, что граждане нас информировали о 
проблемах.

Все конституционно?
Сегодня же граждане по-прежнему не 

имеют права обращения в Конституционный 
Суд; им рекомендуют обращаться в те госор-
ганы, которые «вхожи» в КС (сегодня их 
осталось пять, так как упразднен Высший 
хозяйственный суд, который указан в 
Конституции, но мы «подправили», в сущ-
ности, в этой части Конституцию без вся-
ких там референдумов), но эти госорганы 
занимают круговую оборону и не хотят кон-
фликтовать друг с другом. Поэтому отвеча-
ют гражданам, что «не находят оснований» 
для обращения в Конституционный Суд! 
Приехали, как говорится! В своем посла-
нии о состоянии конституционной закон-

ности в 2020 году КС отметил: «В 2020 году в 
Конституционный Суд поступили 43 обра-
щения, содержащие, по мнению направивших 
их граждан и организаций, информацию о 
наличии в нормативных правовых актах 
пробелов, коллизий и правовой неопределен-
ности». Однако КС приходит к выводу, что 
«по результатам изучения содержания обра-
щений и приложенных к ним материалов, 
анализа соответствующего правового регу-
лирования и практики правоприменения, а 
также с учетом мнений государственных 
органов и иных организаций, изложенных 
в ответах на запросы Конституционного 
Суда, пробелов, коллизий и правовой нео-
пределенности, имеющих конституционно-
правовое значение, в законодательстве не 
выявлено, что свидетельствует о достиг-
нутом определенном конституционно-каче-
ственном уровне национального законода-
тельства». Но мы-то хорошо знаем, что это 
далеко не так! И еще один пассаж из этого 
послания: «В 2020 году уполномоченные орга-
ны с предложениями о проверке конститу-
ционности нормативных правовых актов в 
Конституционный Суд не обращались, что 
свидетельствует о достигнутом на консти-
туционной основе качественном правовом 
регулировании общественных отношений, 
надлежащем взаимодействии государствен-
ных органов, участвующих в законотворче-
ском процессе, при неукоснительном соблю-
дении ими конституционных принципов и 
норм». Ура!? А ведь не зря уже из уст неко-
торых лиц, в том числе приближенных к 
власти, звучат мнения, что ничего менять 
не нужно. Видимо, их подвигло на это в том 
числе это послание КС!

Мы можем внести изменения в 
Конституцию, можем принять новую. И нам 
обещают, что многое изменится, но… Вот 
сегодня многие предлагают – и, возмож-
но, это было бы правильно на этом эта-
пе – вернуться к Конституции-94, а затем 
спокойно работать над новой редакцией. 
По моему мнению и мнению многих экс-
пертов, Конституция-1994 была в целом 
неплохим документом, хотя кое-что можно 
было бы сделать и лучше. Но там были в 
соответствии с международными нормами 
гарантированы права граждан, обеспечен 
принцип разделения властей, предусмотре-
ны сдержки и противовесы (ст.6), сменя-
емость власти и пр. Тем не менее мы, как 
уже отмечалось, признали неконституцион-
ными 17 актов президента! Так только ли в 
Конституции дело? Пожалуй, самым вопи-
ющим фактом является то, что, несмотря 
на заключение Конституционного Суда о 
том, что решения референдума 1996 года 
по новой редакции Конституции не могут 
носить обязательный (а лишь рекоменда-
тельный) характер, президентским указом 
им была придана обязательная сила. Но, 
согласно ст.129 Конституции-1994, «заключе-
ния Конституционного Суда являются окон-
чательными, обжалованию и опротестова-
нию не подлежат»! Таким образом, мы ввели 
новую редакцию Конституции путем нару-
шения прежней редакции. Кстати, новый 
состав КС заключением от 15 апреля 1997 

года отменил то наше заключение, на что, 
по-моему, у него не было оснований, хотя 
в тексте заключения от 15 апреля указано 
немало «оснований» (абсолютно спорных) 
для этого и главный вывод поражает: «В свя-
зи с тем, что рассмотрение вопроса о кон-
ституционности Постановления Верховного 
Совета Республики Беларусь «О проведении 
республиканского референдума в Республике 
Беларусь и мерах по его обеспечению» не 
входило в компетенцию Конституционного 
Суда и не основывалось на Конституции 
и законах Республики Беларусь, то в соот-
ветствии со статьей 7 Конституции, 
статьей 49 Закона «О Конституционном 
Суде Республики Беларусь» Заключение 
Конституционного Суда от 4 ноября 1996 
года не имеет юридической силы и под-
лежит отмене, а производство по делу – 
прекращению». А ведь в принятии этого 
решения участвовали четверо наших быв-
ших коллег из первого состава КС! Таким 
образом Конституционный Суд дополни-
тельно «легитимировал» тот референдум! 
Вспоминаю, что после нашего заключения 
в отношении референдума мы встречались 
с профессором из США, крупным специ-
алистом в области конституционного права, 
и он заявил, что наше заключение войдет в 
анналы! Но, как видим, при желании можно 
многое оправдать либо дезавуировать.

Конституция в действующей ныне 
редакции почти дословно повторила нор-
мы о правах и свободах граждан. В ней 
есть ст.26, согласно которой никто не может 
быть признан виновным в преступлении, 
если его вина не доказана и установлена 
вступившим в законную силу приговором 
суда. Конституция гарантирует свободу 
мнений, убеждений и их свободное выраже-
ние (ст.33). Ст.25 содержит запрет на пытки, 
жестокое, бесчеловечное либо унижающее 
достоинство обращение и т.д.

А что мы имеем на практике? 
Председатель Центризбиркома при реги-

страции кандидатов в президенты фактиче-
ски называет виновным в совершении цело-
го ряда серьезных преступлений одного из 
кандидатов, в отношении которого даже не 
было завершено следствие. Сегодня увольня-
ют с должностей выдающихся руководите-
лей медицинских учреждений, высших учеб-
ных заведений за высказанное мнение либо 
«непринятие мер» к тем подчиненным, сту-
дентам и др., которые такое мнение высказали!

А меры, принимаемые в отношении 
задержанных участников мирных проте-
стов! Ставшие достоянием общественности 
кадры жестоких задержаний, сцен из авто-
заков просто шокируют. Как это согласует-
ся со ст.25 Конституции? И самое обидное, 
что это делают не какие-то оккупанты, а 
наши в основном молодые ребята, вырос-
шие в нашей стране, здесь учившиеся либо 
служившие, которые содержатся за счет 
уплачиваемых нами налогов! То есть одни 
граждане Беларуси так поступают с други-
ми гражданами, большинство из которых 
имеет гораздо большие заслуги перед стра-
ной, нежели те, кто их «прессует»! А как это 
соотносится со ст.2 Закона «Об органах вну-

тренних дел Республики Беларусь», в кото-
рой на первом месте среди задач этих орга-
нов названа следующая: «защита жизни, 
здоровья, чести, достоинства, прав, свобод 
и законных интересов граждан Республики 
Беларусь, иностранных граждан и лиц без 
гражданства (далее, если не указано иное, – 
граждане) от преступных и иных противо-
правных посягательств, обеспечение их лич-
ной и имущественной безопасности, защита 
прав и законных интересов организаций от 
преступных и иных противоправных пося-
гательств в соответствии с компетенцией 
органов внутренних дел». И только потом 
указаны и другие задачи, в том числе защита 
интересов государства, то есть, и здесь пра-
ва и свободы граждан стоят выше других 
интересов, и это соответствует части первой 
ст.2 Конституции, согласно которой «человек 
является высшей ценностью общества и 
государства». Так почему мы так поступаем 
с самым ценным, что есть в нашей стране, 
– нашими гражданами? Я далек от мысли 
все обобщать и не могу утверждать, что 
все наши правоохранители так поступают, 
нарушая Конституцию и законы. Я знаю, что 
в органах внутренних дел служит немало 
честных и порядочных людей, верных дол-
гу и закону. Недавно к нам приходил наш 
участковый милиционер, и моя жена, быв-
ший прокурор и преподаватель Академии 
МВД, после беседы с ним заявила, что это 
настоящий служитель закона. Но тем более 
обидно, что наряду с такими есть те, кто 
забывает о правах других людей, слепо 
выполняет незаконные приказы и исполь-
зует данную ему власть для подавления тех, 
кто имеет собственное мнение и пытается 
его донести до властей предержащих!

Что мы сделали с национальным театром, 
известным во всем мире?! Направо и налево 
раздаем «сутки» и штрафы известным уче-
ным, медикам, спортсменам, журналистам, 
людям, являющимся гордостью нашей стра-
ны, увольняем и лишаем содержания извест-
ных дипломатов! Недавно смотрел передачу 
о Белле Ахмадулиной, которая в свое время 
вступилась за академика Сахарова. Так вот 
даже в то идеологически сложное время ее 
ни партия, ни органы госбезопасности не 
посмели тронуть. А что делается сегодня в 
нашей стране?

А как расценивать сказанное недавно 
высоким должностным лицом на коллегии 
Генпрокуратуры о том, что нам сейчас не 
до соблюдения законов?! Напомню содер-
жание п.1 ст.4 Закона РБ «О прокуратуре 
Республики Беларусь»: «Задачами прокура-
туры являются обеспечение верховенства 
права, законности и правопорядка, защита 
прав и законных интересов граждан и орга-
низаций, а также общественных и государ-
ственных интересов». Но если не до законов, 
так что тогда должна делать прокуратура? 
Либо не до законов одним, а других будем 
по этим законам преследовать? Но тогда это 
не правовое государство! Характерно, что 
из полного зала прокурорских работников 
никто не возразил по поводу такой сентен-
ции! В связи с этим вспоминаю, как еще в 
советское время моя жена, помощник про-
курора одного из районов Минска, постави-
ла на место (жестко ему возразив!) заведу-
ющего отделом административных органов 
Минского обкома КПБ. Ау, сегодня где вы, 
настоящие прокуроры?

На Всебелорусском народном собрании 
лидер одного из старейших бизнес-союзов 
сказала вполне правильно и объективно о 
положении бизнеса, о проблемах, в том числе 
излишнем тотальном контроле, внесла кон-
кретные предложения, а в ответ получила 
отповедь: будто предприниматели все «реди-
ски», только и думают, как набить карман, экс-
плуатируют работников, и к ним нужно при-
нимать меры! Вот вам и диалог! Значит, мы за 
плюрализм, но только если «всё по-моему»? 
Тогда это по-другому называется!

Что сочиним?
Так есть ли гарантия того, что мы при-

мем новую редакцию Конституции в этих 
условиях и всё станет хорошо? Думаю, что, 
пока мы не добьемся того, чтобы все случаи 
перечисленных нарушений были расследо-
ваны, им дана надлежащая оценка, а вино-
вные привлечены к ответственности, того, 
чтобы все действительно были равны перед 
законом (ст.22 Конституции), мы не смо-
жем обеспечить верховенство Конституции 
в любой редакции.

(Окончание на 4-й стр.)
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П О Ш Т А

КалОНКа 
алЕСя НяЎвЕСя

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГаЗЕта–ЧытаЧ

пРаШУ СлОва!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КаРтИНа жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

На ЗаМЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НаБОлЕлО!

ЕСть вОпРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый Опыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…

ЯГО ЗЯМНЫ СЛЕД
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Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».
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Алесь Кавальчук у маёй памяці 

– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».
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Трэба аддаць належнае 

рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».

4
Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

Васіль ЖУКОВІЧ, сябра Саюза 
беларускіх пісьменнікаў.

2017.

Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

Георгій ГАЦКЕВІЧ.

З пОШты ГалОЎНаГа РЭДаКтаРа

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
Георгій ГАЦКЕВІЧ. в.Бараўляны Мінскага раёна.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча

Будзем знаць, 
што «чэрап 
голы» набліжае 
да крамолы
У знак салідарнасці з палітзняво-
ленымі некалькі студэнтаў (тым 
лікам дзяўчат) Полацкага дзяр-
жаўнага ўніверсітэта пастрыглі-
ся нагала. Неўзабаве іх выкліка-
лі ў пракуратуру і папярэдзілі 
аб адказнасці за парушэнне 
абноўленага Адміністрацыйнага 
кодэкса.

Палітычных вязняў многа,
І ў насельнікаў турмы
Іншым разам ёсць трывога,
Што пра іх забылі мы,
Не наўме іх быт лядачы;
Толькі блізкая радня
Часам носіць перадачы
І прыгадвае штодня.
Ды на памяці заўсёды,
І трымаем мы наўме,
Што прыхільнікі свабоды
Нары параць у турме.
Толькі сёння за плакаты,
Калі з імі выйдзе люд,
І саміх пашле за краты
“Справядлівы самы суд”,
Павялічыўшы абойму
Палітвязняў, і таму
Кожны ўзгадвае па-свойму
Тых, хто трапіў у турму.
Падтрымаць сяброў гатовы
І студэнты-юнакі.
“Зробім лысымі галовы – 
Як у вязняў!” – кліч такі
Запусцілі актывісты.
Пракурор таксама змог
Зразумець намёк празрысты
Пра сядзельцаў і астрог:
Вопыт ён набыў багаты,
Бунтароў караў пакуль.
Дзіўна, праўда, што й дзяўчаты
Пагаліліся “пад нуль”.
Закарцела пракурору
Лысай хеўры “даць пад дых” – 
Паўшчуваць за непакору
Пратэстантаў маладых,
Заадно, само сабою,
Іх прыстрашыць. Акурат,
Запрасіўшы ўсіх гурбою,
Пракурор пачаў з дзяўчат.
– Ваш учынак – нехарошы, –
Кінуў ён пагляд касы. –
Калі іх заелі вошы,
Людзі брыюць валасы.
Дый не вабіць чэрап голы,
Далібог, мужчынскі зрок.
Голы чэрап – да крамолы,
Так сказаць, апошні крок…
А на хлопцаў зыркаў строга –
Быццам ён страляў ва ўпор.
– Да астрога вам дарога, –
Папярэдзіў пракурор, –
Калі гэткая прычоска.
Ці паставім пад ружжо –
Забяром з вучэльні ў войска,
І не трэба стрыгчы ўжо…
Ад бяседы той не скора
У студэнтаў знікне смех,
Бо ў самога пракурора
Галава – суцэльны плех…
                  ***
Я ж скажу на гэта прама:
Каб актыўнасць узрасла,
Трэба кожнаму таксама
Выбрыць кумпал дагала.

Што карысней?
Калі рашыў падумаць ты,
Дык у хвіліну тую,
Карысней страўнік мець пусты,
Чым галаву пустую…

Сінякі на кісці
Загс. Шыбуюць маладыя.
Рукі сплеценыя ў іх.
А пра што ў хвіліны тыя
Часам думае жаніх?
Шчасным можа з загса выйсці
(Зрэшты, з выгляду такі).
Тыдні два з ягонай кісці
Не знікаюць сінякі…

Без аб’яўлення вайны
Не аб’явіўшы мне вайны,
Суседзі хіжыя для сына,
Што “мае талент незямны”,
Дамоў прывезлі піяніна…

(Окончание. Начало на 3-й стр.)
Кстати, когда после референдума 1996 

года семь судей из одиннадцати ушли из 
Конституционного Суда (я ушел первым), пятеро 
из нас имели, согласно закону, право на пожиз-
ненное обеспечение. В законе был указан его 
размер и оговорено, что порядок выплаты опре-
деляет президент. В указе о моей отставке была 
ссылка и на эту статью закона. Когда я уходил 
в отставку, заместитель главы Администрации 
президента А.Абрамович обещал, что одновре-
менно с указом о моей отставке выйдет и указ о 
пожизненном обеспечении. Затем нам это обе-
щал и Г.Василевич, ставший после референду-
ма председателем Конституционного Суда, но 
пожизненное обеспечение мы так и не полу-
чили, потому что указ так и не был подписан. 
Знают ли об этом действующие судьи КС и как 
они принимают послания о состоянии консти-
туционной законности, утверждая, что все у 
нас отлично в этом плане? Если даже в отноше-
нии судей Конституционного Суда закон не был 
соблюден, то что говорить о правах рядовых 
граждан?!

С другой стороны, я мало верю, что соз-
данная в настоящее время указом президента 
Конституционная комиссия сможет подготовить 
редакцию Конституции, в которой будет учтено 
мнение народа. Это следует из установок, данных 
членам этой комиссии, и из интервью некоторых 
из них. Вот что на днях отметила одна из членов 
комиссии: «Вопросы, которые сегодня ставились 
в обращениях, из самых различных сфер жиз-
ни: жизни семьи, взаимоотношений личности и 
государства, правовой защиты человека, вопро-
сы собственности, вопросы трудоустройства, 
вопросы защиты иностранных граждан и лиц 
без гражданства, находящихся на территории 
Республики Беларусь. То есть это такой ком-
плексный взгляд на сегодняшнюю жизнь – какова 
она должна быть завтра». Господа, это конечно 
важно, но основные вопросы сегодня – полити-
ческая система государства, органы власти, их 
компетенция, состояние судебной систем, мест-
ное самоуправление, права граждан и гарантии 
их реализации. Так что будет здесь?

Не хотелось бы обсуждать состав этой 
комиссии, об этом уже успели высказаться спе-
циалисты, одно лишь можно отметить: специ-
алистов в области права, тем более конститу-
ционного, там раз-два и обчелся. Я, например, 
пару месяцев назад по электронной почте напра-
вил предложения по изменению Конституции в 
Палату представителей, но мне даже не соизво-
лили ответить! Не хочется хвастаться регалия-
ми, но если заслуженному юристу Республики 
Беларусь, бывшему заместителю председателя 
Конституционного Суда, члену рабочей группы 
по подготовке Конституции-94 (за что и при-
своено звание) не удосужились даже ответить, 
то тем более нет никаких гарантий, что будут 
учтены предложения Ивана Ивановича Иванова 
из деревни Задворье. Вообще те, кто сегодня у 
власти, как-то односторонне понимают права 
человека и гарантии их реализации, о необхо-
димости соблюдения закона они говорят толь-
ко тогда, когда его нарушает тот же Иванов, 
но не представители власти. Тут необходимо 
иметь в виду, что порой создают такие законы, 
что гражданин Иванов не может реально без 
формального их нарушения реализовать свое 
конституционное право! Возьмите, к приме-
ру, провозглашенное ст.33 Конституции право 
на свободу мнений, убеждений и их свобод-
ное выражение либо ст.35 о свободе собраний, 
митингов, уличных шествий, демонстраций и 
пикетирования. Мы знаем о том, что многих 
людей увольняют с работы и преследуют за то, 
что они поставили подпись либо голосовали «не 
за того кандидата»! А массовые мероприятия! 
Закон, посвященный им, настолько ограничил 
право граждан, что ни о какой реализации этого 
права не может идти речь. Введен разреши-
тельный порядок этих мероприятий, определе-
ны для них места, где выгуливают собак, плюс 
обставили необходимостью оплаты услуг по 
охране общественного порядка, расходов, свя-
занных с медицинским обслуживанием, убор-
кой территории (здесь хотелось бы отметить, что 
население ведь платит налоги, так почему народ 
должен оплачивать эти услуги?). Вот и получает-
ся, что местный исполком найдет кучу причин, 
чтобы отказать в проведении мероприятия, а 
если и даст вдруг разрешение, найдутся другие 
хитрости: например, кто-то отказался заклю-
чить договор на обслуживание. Скажете, прин-
цип свободы договора (хочу – заключаю, хочу 
– нет), но ведь это отношения не гражданского, 
а публичного права, и речь идет о реализации 
безусловных конституционных прав граждан. 
А ведь, согласно ст.2 Конституции, человек, его 
права, свободы и гарантии их реализации явля-
ются высшей ценностью и целью общества и 
государства! Господа, так как людям выразить 
свое мнение законным путем, если вы создали 
такие условия?!

Вот и не дали разрешения на празднование 
25 марта Дня Воли, а почему?

Правда, не так давно прошли пикетирования 
некоторых посольств в Минске сторонниками 

действующей власти, и, как ни странно, никого 
не задержали и вроде бы им дали разрешения! 
Так что, будем делить граждан на «своих и 
чужих»! И к чему это приведет? Мы знаем, что 
счет задержанных и привлеченных за участие 
в мирных «несанкционированных мероприяти-
ях» сегодня идет на десятки тысяч и даже воз-
буждены сотни уголовных дел по этому поводу. 
А вот в отношении чрезмерного применения 
силы и издевательств над участниками что-то 
дел не видно!

Общий посыл сегодняшних властей в данном 
случае таков: не нужно никаких радикальных 
изменений, в общем-то всё неплохо и без этого. 
Один из членов комиссии, который уже написал 
две Конституции (я считаю, что Конституция в 
редакции 1994 года и в редакции 1996 года – это 
в сущности две разные Конституции) публично 
хвалил в свое время Конституцию-1994, а затем, 
спустя два года, резко поменял свое мнение и 
участвовал в написании Конституции-1996. Я 
делаю только один вывод из этого: данный това-
рищ, фамилию которого вы, уважаемые читате-
ли, знаете, и многие рядом с ним «колеблются 
вместе с генеральной линией». Наиболее ради-
кальная вещь, которую озвучил недавно предсе-
датель комиссии, заключается в придании неко-
его статуса высшего органа Всебелорусскому 
народному собранию. Как человек, немного раз-
бирающийся в конституционных проблемах, 
хочу задать вопрос: нам что, мало президента, 
двух палат парламента, правительства, нужен 
еще какой-то квазиорган? Помимо всего проче-
го, его ведь и содержать придется за счет народа!

В 1994 году многие утверждали, что 
Конституция пишется под В.Кебича, хотя лично 
я, хоть и работал тогда в аппарате Совмина, не 
получал от В.Кебича никаких установок по это-
му вопросу. А под кого теперь пишем?

Не могу обойти и еще одно утверждение 
штатных пропагандистов: мол, события в 
Беларуси после августа 2020 года подогревают-
ся и направляются внешними (зарубежными) 
кукловодами. Господа, вы сами в это верите? 
Эти события как раз показали, что не было 
номинальных организаторов протестов, люди 
выходят на улицу по велению сердца. Они уви-
дели несправедливость по отношению к выра-
женной ими воле, обман и фальсификацию и 
решили отстоять свои права, причем, заметьте, 
мирным способом. Я также почувствовал себя 
обманутым, потому что 30 тысяч подписей за 
В.Бабарико по Фрунзенскому району, в сборе 
которых участвовала и моя семья, выбросили 
в мусорку. А затем мы видели «работу» многих 
избирательных комиссий, досрочное голосова-
ние, отказы в допуске наблюдателей, неозвучи-
вание итогов и в довершение цифру «победи-
теля», явно не соответствующую фактическим 
данным.

Недавно случайно включил телевизор. Один 
штатный пропагандист весьма пренебрежитель-
но отзывался о людях из оппозиции: мол, эти 
Тихановские, Статкевичы, Северинцы и прочие 
проиграли… И сказано это было с таким пре-
зрением, с такой злостью! Подумайте, господа, 
а не попадают ли такие вещи под понятие экс-
тремизма (разжигание социальной розни)? Я 
против навешивания ярлыков на сторонников 
той либо иной идеи, но откуда растут ноги? Как 
только мы не обзываем не согласных с «гене-
ральной линией»: протестуны, предатели и т.д.! 
В связи с этим хотелось бы привести слова из 
Библии, самой читаемой книги: «всякое царство, 
разделившееся само в себе, опустеет; и всякий 
город или дом, разделившийся сам в себе, не усто-
ит» (Евангелие от Матфея – 11, 25). Мы этого 
хотим? На телевидении (а оно у нас одно – госу-
дарственное) постоянно идет ролик, где пред-
ставители разных конфессий призывают к миру 
и согласию, Божьей любви. Так это касается всех 
или относится только к тем, кто пытается защи-
щать свои права, кстати, Богом данные? Считаю, 
что этим служителям стоило бы как раз цити-
ровать и особо подчеркнуть указанную цитату 
из Евангелия от Матфея. Мы все – один народ, 
нам нужно уметь слушать друг друга и делать 
выводы, принимать и понимать мнение других, 
а не отвергать его с ходу, и более того – не пре-
следовать за «инакомыслие» тех, кто с нами не 
согласен!

Мне хочется поспорить также с теми, кто во 
всем винит Центризбирком (мол, вся фальсифи-
кация – его «заслуга»). Думаю, это не совсем так, 
потому что всё начинается снизу, с участковых 
комиссий, большинство в которых составляют, 
как правило, люди, которым доверено обучение 
наших детей. Кто-то из них действует созна-
тельно, исходя из своих идеологических устано-
вок, другие плывут по течению, третьи просто 
закрывают глаза на нарушения, а в итоге мы, 
честные люди, оказались обманутыми.

Особое положение занимают здесь мест-
ные власти. Так, например, были обнародованы 
записанные на диктофон «наставления» руко-
водителям участковых комиссий, которые дава-
лись на совещаниях в райисполкомах. Главное 
требование – обеспечить такое-то количество 
голосов, поданных за одного из кандидатов. 
Есть, конечно, граждане, которые отказались 

выполнять такие «установки», но их, к сожале-
нию, не так много. Когда иногда разговариваешь 
с людьми, которые вынуждены мириться и при-
спосабливаться, они в оправдание выдвигают 
аргументы: карьера, семья, квартира, кредит, 
детский сад и т.д. Но ведь совесть, по-моему, 
дороже. Мы знаем немало примеров, когда 
люди уходят зачастую в никуда только потому, 
что совесть и честь им дороже денег, имуще-
ства, карьеры. Я сам в декабре 1996 года после 
референдума по Конституции также ушел из 
Конституционного Суда, хотя мог бы остать-
ся, как выражается кое-кто, «при кормушке». 
Просто я и ушедшие со мной еще шесть судей 
КС посчитали невозможным оставаться на стра-
же конституционной законности в условиях, 
когда изменения в Конституцию были внесены 
таким образом! Целый год мы с тремя деть-
ми жили на одну зарплату жены, но выжили, 
зато совесть чиста. Мой покойный брат, будучи 
директором школы и председателем участковой 
избирательной комиссии, однажды столкнулся 
с тем, что на вопрос, как доставлять в район 
материалы по голосованию, ему ответили, что 
у них уже всё подсчитано и он может свои про-
токолы и бюллетени выбросить. После этого он 
принципиально отказался в дальнейшем от уча-
стия в таких «выборах». Один из моих друзей, 
занимавший в свое время немало постов, в том 
числе министерских, также ушел «в никуда», не 
согласившись с отношением к нему и «генераль-
ной линией».

Хочется также обратиться к прокурорам, 
другим правоохранителям, судьям. Из инфор-
мации о ваших многих процессах следует, что 
вы часто не задумываясь выносите постановле-
ния о привлечении к ответственности без нали-
чия достаточных доказательств, при путанице в 
показаниях «свидетелей» и даже тогда, когда все 
обстоятельства доказывают, что человек не при-
нимал участия в каком-то мероприятии либо 
случайно проходил мимо и был безосновательно 
задержан и т.д. Мы умудряемся увидеть пикет 
на балконе, объявить нарушением (запрещенной 
символикой) бело-красные брюки, привлекаем 
к ответственности за чтение книг на беларускай 
мове. Вспоминаю одно административное дело, 
по которому решение было принято пару лет 
назад в отношении многодетной матери, моей 
знакомой. В протоколе было написано каким-то 
лейтенантом: «стояла и громко обсуждала поли-
тические проблемы». Правда, в чем это заклю-
чалось, пояснить он не смог, но штраф все же 
судьей был присужден. На днях сообщили, что 
судили мужчину за бело-красно-белую таблич-
ку с номером его дома! Давайте издадим указ о 
том, что мы можем везде использовать только 
черный и зеленый цвета! Женщины, красавицы 
наши, вы поддержите?

А привлечение к ответственности врача «за 
разглашение врачебной тайны»? Во-первых, он 
подтвердил, что в крови погибшего алкоголь не 
обнаружен. Так в чем здесь врачебная тайна? Но 
самое главное – эти дела и ряд других, соглас-
но ст.33 Уголовного кодекса, «влекут уголовную 
ответственность лишь при наличии выражен-
ного в установленном уголовно-процессуальным 
законом порядке требования лица, пострадав-
шего от преступления, любого из его совершенно-
летних близких родственников или членов семьи 
в случаях, предусмотренных уголовно-процессу-
альным законом, или его законного представи-
теля либо представителя юридического лица 
привлечь виновного к уголовной ответствен-
ности». Насколько известно, гражданин погиб, 
и поэтому, естественно, не обращался, с таким 
заявлением, члены его семьи также не обраща-
лись с этим. Так у нас закон работает или нет?

Ответим по полной?
Новая редакция КоАП. С одной стороны, 

можно отметить ряд достоинств, о чем я писал 
недавно в «Экономической газете». Но давайте 
оценим нормы, касающиеся как раз обществен-
ного порядка, особенно ставшую знаменитой 
ст.24.23 «Нарушение порядка организации или 
проведения массовых мероприятий». Она уже 
стала нарицательной. Под эту статью легко мож-
но подвести многих. А санкции! Непомерные 
штрафы, увеличенный до 30 суток администра-
тивный арест. Хотелось бы задать вопрос авто-
рам: вы уверены, что такие наказания соот-
ветствуют принципам, изложенным в начале 
Кодекса, – справедливости, гуманизма, равен-
ства перед законом? 

Вот сегодня объявили, что ГАИ начинает 
лишать водительских прав за необоснованную 
подачу звукового сигнала. Тут, как говорится, 
уши торчат: лишают тех, кто поддержал таким 
образом протестующих. А если разобраться, 
ведь в таких делах на первом месте безопасность 
движения. Можно понять: нетрезвый за рулем, 
нарушение правил обгона, наезд, создание ава-
рийной обстановки и др. А вот в чем обществен-
ная опасность сигнала и как с ней соотносит-
ся такая жесткая (жестокая) мера наказания? 
Боюсь ошибиться, но, как мне рассказали, лица, 
участвующие на днях в автопробеге в поддерж-
ку действующей власти, сигналили, размахива-

ли флагами и т.д. А их привлекут к ответствен-
ности?

Вот вам взаимосвязь: человеку не дают воз-
можность реализовать свое право законным 
образом, он идет на «нарушение», а его прессуют 
по полной! Это напоминает сказку, когда король 
приказал явиться к нему не голой и не одетой, 
правда? И чем-то напоминает историю с нашей 
церковью «Новая жизнь». Купили полуразру-
шенное здание бывшего коровника, чтобы пере-
делать в культовое сооружение; разрешение на 
это сначала дали, потом забрали. Но работа была 
проведена, начали проводить богослужения. А 
Мингорисполком изымает землю и здание «в 
связи с использованием не по целевому назначе-
нию», то есть нужно было в черте Минска разво-
дить коров? Мы говорим: так дайте разрешение! 
Нет, лучше заберем!

Сегодня прокуратурой анонсированы изме-
нения в Закон об экстремистской деятельно-
сти. В соответствии с ними под понятие «экс-
тремизм» могут попасть при желании многие 
действия, хотя и так, согласно определению, 
содержащемуся в ст.1 действующей редакции, 
перечислены аж 14 признаков экстремизма. При 
этом отдельные признаки оставляют огромное 
поле для «усмотрения», например, организация 
и осуществление массовых беспорядков, хули-
ганских действий и актов вандализма по моти-
вам расовой, национальной, религиозной либо 
иной социальной вражды или розни, политиче-
ской или идеологической вражды.

Сегодня пытаемся привлечь к уголов-
ной ответственности членов избиратель-
ных штабов кандидатов в президенты, членов 
Координационного совета и др. Но ведь эти 
люди ставили своей целью мирный переход вла-
сти с помощью вполне легальных способов. Так 
в чем их вина? В том, что они пытались реализо-
вать свои и наши конституционные права?

Вот было объявлено голосование за пере-
говоры с властями. Если не ошибаюсь, около 
500 тысяч человек проголосовали чуть ли не в 
первый день, а всего более 700 тысяч. Но власти 
блокируют этот ресурс. Почему? Речь идет о 
мирной инициативе, а кто-то, возможно, в этом 
также усмотрел экстремизм? Кое-кто постоянно 
ссылается на мнение народа, так вот оно – мне-
ние! Ах, оно нас не устраивает! Так давайте не 
будем на него ссылаться! В связи с этим при-
ходит на ум конституция африканского племени 
из двух пунктов: 1. Вождь всегда прав. 2.Если 
вождь не прав, смотри пункт 1. Мы так хотим 
жить?!

Если мы будем так продолжать, мы рискуем 
потерять цвет нации, то, что составляет нашу 
гордость! И правильно сказано: нельзя силой 
заставить любить кого-то! Давайте задумаемся, 
соотечественники: куда мы идем? Мне известны 
сотни случаев, когда наши граждане, а это в 
основном интеллектуальная элита нации, уезжа-
ют из страны в связи со сложившейся ситуаци-
ей. С чем мы останемся?

Не могу обойти вниманием и заявления пред-
ставителей России и Китая в связи с принятой 
недавно резолюцией в ООН по Беларуси. Эти 
господа, как я понимаю, грамотные дипломаты, 
заявили, что мол, это внутреннее дело страны 
и никто не вправе вмешиваться. Видимо, плохо 
этих ребят учили. Ведь речь идет об основных 
правах граждан, а они международным сообще-
ством во многих документах ООН признаны 
имеющими международное значение и подлежа-
щими контролю со стороны эт

ого сообщества. Читайте, господа, Всеобщую 
декларацию прав человека, международные пак-
ты об этих правах, другие решения ООН и ее 
органов. Да ведь и не зря создан Совет ООН по 
правам человека, Международный трибунал и 
др.

И последнее: как верующий человек я считаю, 
что в конце концов нам всем придется отвечать 
за свои дела и поступки, если не перед людь-
ми, то перед Господом обязательно. Помните, 
как у Лермонтова, откликнувшегося на смерть 
Пушкина:

Но есть и божий суд, наперсники разврата!
Есть грозный судия: он ждет;
Он не доступен звону злата,
И мысли и дела он знает наперед.

P.S. В свое время, когда я остался без 
работы и без денег, мне предлагали перее-
хать в одну из соседних стран и обещали 
помощь в обеспечении. Но я люблю свою 
страну, свой народ и поэтому отказался. 
И этот материал продиктован моим 
сердцем. Я хочу, чтобы наша страна и 
наш народ жили под Божьим крылом, в 
любви и доброте, чтобы мы не волнова-
лись за будущее наших детей и могли с 
гордостью всегда говорить: «Я – белорус!» 
Я хочу, чтобы мы при исполнении гимна 
нашей страны вели себя как, например, 
граждане США, и слушали этот гимн со 
слезами радости и гордости за Родину. 
Мы можем!

ПРОШУ СЛОВА!

Валерий ФАдееВ, бывший заместитель председателя Конституционного суда, заслуженный юрист

КУДА МЫ ИДЁМ?
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ОПРОС ЭВРИКА!

Немецкие социологи узнали,  
чего хотят в Беларуси  

сторонники перемен и «ябатьки»
Чтобы понять, как с лета 2020 года изменилось белорусское общество, 

немецкий исследовательский институт ZoiS три месяца назад провел опрос 
жителей Беларуси – пообщался с двумя тысячами людей, которые живут  

в городах с числом жителей не менее 20 тысяч. Вот результаты.

В США начнут раздавать  
по 9 тысяч долларов на похороны

10 самых необычных  
небоскребов будущего

Где их построят?

Иностранные делегации не пригласят  
на Парад Победы в Москву

Политик лег в гроб во время встречи  
с избирателями

Мексиканский кандидат в депутаты Карлос Майорга залез в гроб во время встречи  
с избирателями. Об этом сообщает местное издание El Universal, видео инцидента 

опубликовал журналист Сальвадор Гарсия Сото в своем Twitter.

Франция ушла на третий локдаун
До голосования члены Национального собрания выслушали премьер-министра Франции 

Жана Кастекса, который разъяснил меры, объявленные накануне президентом страны 
Эмманюэлем Макроном. Напомним: режим строгих ограничений, который в последние 

недели действовал в 19 департаментах Франции, в том числе в Париже, распространили  
на всю национальную территорию.

Кто голосовал  
за Тихановскую и почему

65% опрошенных белорусов считают, что выборы 
в Беларуси были сфальсифицированы. 53% из них 
голосовали за Светлану Тихановскую. В основном 
это молодые белорусы, чаще – мужчины, которые 
живут в больших городах и работают в частном сек-
торе. Опрос показал, что большинство голосовало 
за Светлану не из-за ее политической программы, 
а чтобы «выразить свое недовольство правлением 
Лукашенко».

Кто голосовал  
за Лукашенко и почему

Свой голос за «президента» отдали 18% опро-
шенных. В целом это люди почтенного возраста, 
чаще – женщины, живущие в небольших городах 
и «ощущающие тесную связь с православной цер-
ковью». Лишь треть респондентов голосовали за 
Лукашенко, потому что им нравится его политика; 
больше половины респондентов поставили галочку 
напротив его имени потому, что не видели подхо-
дящей альтернативной кандидатуры. «Это говорит 
о большом разочаровании в режиме», – отмечает 
один из авторов исследования, научный директор 
института ZoiS Гвендолин Зассе.

Чего хотят белорусы
Социологи также отметили главный тренд: бело-

русское общество стало высокополитизированным. 
И, что не менее важно, 70% респондентов читают 
о происходящем в стране в соцсетях или в неза-
висимых СМИ, лишь для десятой части белорусов 
государственные СМИ до сих пор служат основным 
источником информации.

Большинство участников опроса – за проведе-
ние новых выборов. Каждый пятый – за реформу 
Конституции. Более 40% – за демократию: это сто-
ронники Тихановской. Сторонники Лукашенко, как 
выяснили немецкие социологи, либо не знают, какая 
форма правления лучше, либо предпочитают авто-
кратию.

Треть респондентов так и не смогли ответить на 
вопрос о наиболее приемлемой форме правления 
для Беларуси. «Существует идейный вакуум. У 
многих нет представления, как должна развивать-
ся политическая ситуация», – констатирует про-
фессор Зассе.

Возрос уровень недоверия белорусов к гос-
структурам, силовым органам и судебной систе-
ме – им не доверяют более половины опрошенных. 
Православной церкви доверяют 40%, что на 25 про-
центных пунктов меньше, чем в 2015 году, когда про-
водилось аналогичное исследование. Примерно треть 
доверяет Координационному совету.

Небоскребы стали обыденностью 
для мегаполисов, а путь от работы 
до дома между зданиями, вершины 
которых скрываются за облаками, 
уже не вызывает каждодневного вос-
хищения. Похожие стеклянные кон-
струкции строят в разных частях 
мира, лишая их уникальности. 
Однако Dezeen, одному из главных 
журналов об архитектуре и дизайне, 
удалось выбрать 10 самых впечатля-
ющих проектов небоскребов, кото-
рые в течение следующих несколь-
ких лет изменят облик некоторых 
городов. Над ними работают извест-
ные профессионалы со всего мира – 
от дизайнеров бюро покойной Захи 
Хадид до обладателя самой пре-
стижной премии в области архитек-
туры Фрэнка Гери.

Привычные для высоток стек-
ло и бетон теперь пытаются облег-
чить, сделав их проще и экологичнее. 
Небоскребы выглядят почти прозрач-
ными на фоне городов и больше не 
давят на пешеходов. Бетонное царство 
уже не считается прогрессивной иде-
ей – небоскребы стремятся покрыть 
растениями и посвятить простран-
ство человеку, а не машинам.

Вместе с заботой о жителях горо-
дов архитекторы конкурируют друг 
с другом, высчитывая до миллиме-
тра высоту очередного небоскреба. 
Они пытаются побить давние рекор-
ды и заполучить статус самого высо-
кого здания. При удачном стечении 
обстоятельств в будущем свой пре-
стижный титул потеряет знамени-
тый «Осколок» Лондона, а в Японии 
появится новый архитектурный 
рекордсмен.

Почти готовый небоскреб Vista 
Tower в Чикаго спроектировала 
американский архитектор и основа-
тель бюро Studio Gang Джинн Ганг. 
После открытия в конце 2021 года он 
должен стать самым высоким зда-
нием, созданным женщиной. Vista 
высотой 348 метров замкнет тройку 
высочайших небоскребов города – 
после Уиллис-тауэр и башни Трампа.

Vista Tower выглядит как соеди-
ненные друг с другом башни с раз-
ным числом этажей. Особенность 
постройки – волнистый фасад из 
сине-зеленого стекла. Во время 
работы Ганг вдохновлялась формой 
кристаллов и драгоценных камней 
– флюорита и сапфира. В природе 
минералы имеют форму усеченных 
пирамид; поворачивая и соединяя 
их друг с другом, архитектор заме-
тила, что можно достичь эффекта 
волнистости. Атмосферности небо-

скребу добавляет локация напротив 
озера Мичиган и река Чикаго – вода 
отражается в стекле, создавая ощу-
щение плавного движения.

На разработку проекта ушло 950 
миллионов долларов. В башне обо-
рудуют 400 жилых апартаментов и 
отель. Чтобы пробудить у жильцов 
любовь к науке, дизайнеры выбрали 
для каждой квартиры определенную 
гамму. Спектр оттенков также под-
сказали минералы – топаз, аметист, 
флюорит или сапфир.

ТАМ, ЗА ОКЕАНОМ

На следующей неделе адми-
нистрация президента США Джо 
Байдена запустит программу помо-
щи при похоронах, в рамках которой 
гражданам будет предоставляться 
финансовая поддержка в размере до 
9 тысяч долларов. Об этом сообщает 
The Washington Post.

Деньги будут выделяться на похо-
роны каждого американца, умерше-
го от COVID-19. Программа станет 
доступна для семей, независимо от 
уровня их доходов, при условии, что 
они предъявят необходимые доку-
менты, а также не получали ана-
логичных пособий по другой про-
грамме.

Поскольку количество людей, 
которые будут иметь право на 
участие, неизвестно, на данный 
момент нет окончательной стои-
мости программы, однако, отме-
чает издание, уже можно предпо-
ложить, что она составит несколь-

ко миллиардов долларов.
Запуск новой инициативы связан 

с колоссальными потерями от коро-

навируса в стране. Так, на сегодняш-
ний день уже более 557 тысяч амери-
канцев умерли от COVID-19.

СЛЫШАЛИ?

БУДЬТЕ ЗДОРОВЫ!

Гостей из зарубежных стран 
не станут приглашать на праздно-
вание 76-летия Победы в Великой 
Отечественной войне. Об этом сооб-

щил пресс-секретарь президента 
России Дмитрий Песков.

Таким образом, Парад Победы 
в Москве пройдет без участия 

официальных иностранных деле-
гаций.

Год не юбилейный, поэтому не 
предполагается приглашать зару-
бежных участников.

Процедура приглашения гостей 
останется традиционной. Она пре-
терпит изменения лишь в части 
санитарной безопасности, которую 
определят ответственные структуры, 
исходя из эпидемической ситуации 
в стране, которая будет актуальна 
ближе к дате торжества.

Ранее NEWS.ru писал, что шествие 
«Бессмертного полка» в текущем 
году готовят как в живом, так и в 
онлайн-формате. Окончательное 
решение, как именно его проводить, 
будет принято ближе к Дню Победы.

Как сообщал член Совета 
Федерации Валерий Рязанский, 
ветераны Великой Отечественной 
войны получат к празднику едино-
разовые дополнительные выплаты – 
от пяти до десяти тысяч рублей.

НУ И НУ!

Во время предвыборной кам-
пании политик устроил похоро-
ны города Хуарес, лично испол-
нив роль «мертвого города», и лег 
в гроб. По ходу постановочной 
панихиды команда Майорги рас-
сказывала обо всех тяготах, пере-
житых расположенным на грани-
це с США городом. Специальные 
плакальщики старались передать 

атмосферу печали и скорби в при-
граничном регионе.

В конце мероприятия Майорга 
вылез из гроба и пообещал избира-
телям воскресить Хуарес. Политик 
велел похоронить себя заживо, 
если не выполнит предвыборные 
обещания.

Ранее сообщалось, что в индо-
незийском городе Проболинго 

местные власти и волонтеры 
заставили нарушителей масочного 
режима лечь в катафалки и гро-
бы. В это время активисты напо-
минали им о тех, кто уже умер 
от коронавируса. Зрители могли 
фотографировать лежащих в гро-
бах на смартфоны. Вскоре мест-
ный губернатор приказал прекра-
тить незаконную «тренировку».

До 2 мая в стране будут откры-
ты только магазины, торгующие 
товарами первой необходимости, а 
передвигаться за более чем десять 
километров от своего дома мож-
но будет только по уважительной 
причине. Начальные и средние 
школы, а также лицеи переведут 
на удаленное обучение до начала 
каникул в середине апреля (школы 
де-факто закрывают на три неде-
ли). Ожидается, что возвращать в 
учебные заведения учащихся будут 
поэтапно с 26 апреля.

Жан Кастекс заявил депута-
там, что третья волна коронавиру-
са «тяжело ударяет по Франции», а 
число новых случаев заражения за 
две недели выросло вдвое. Он так-
же повторил позицию президента 
страны, который рассчитывает спра-
виться с эпидемией путем вакцина-
ции, и заверил, что в этой области 
ситуация во Франции лучше, чем в 
соседних европейских странах.

«Подобные решения (приня-
тые президентом. – RFI) никогда 

не бывают простыми. Требовалось 
найти равновесие, принять меры 
не слишком поздно и не слишком 
рано», – сказал Жан Кастекс.

Премьер-министр Франции 
также анонсировал новую меру, 
направленную на борьбу с эпиде-
мией. В стране запретят распитие 
алкогольных напитков в обще-
ственных местах. На этот шаг пра-
вительство пошло после того, как 
в Лионе полиция решила не раз-
гонять незаконную вечеринку на 
берегу реки. В ней приняли уча-
стие несколько сотен человек, кото-
рые не соблюдали необходимых 
мер предосторожности и не носили 
маски.

Новые меры, представлен-
ные французским правитель-
ством, раскритиковали предста-
вители оппозиции. Глава партии 
«Национальное объединение» и 
вероятный соперник Макрона на 
выборах 2022 года Марин Ле Пен 
заявила, что президент не должен 
был отказываться от «региональ-

ного» подхода к борьбе с эпидеми-
ей, в рамках которого ограниче-
ния отличались в зависимости от 
санитарной ситуации в департа-
ментах».

Глава французской край-
не левой партии «Непокорная 
Франция» Жан-Люк Меланшон 
также раскритиковал решения 
президента, заявив, что лидер 
страны не посоветовался с депу-
татами. «Он решил всё сам, мы не 
можем внести поправки, а обяза-
ны голосовать «за» или «против», 
– сказал Меланшон с трибуны 
Национального собрания.

Напомним: во Франции 
за последние дни наблюдался 
всплеск новых случаев зараже-
ния коронавирусом. Число боль-
ных с COVID-19 в реанимации 
превысило пять тысяч человек. 
По мнению главы Министерства 
здравоохранения страны Оливье 
Верана, к концу апреля в реа-
нимации могут оказаться более 
десяти тысяч пациентов.
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Р О З Г А Л А С

ОТПИСКА

Как Вячеслав Шило отреагировал 
на открытое письмо медиков

Гомельшчына: 150 судовых іскаў 
за «камуналку»

Лявон КАРПОВІЧ:
«Я ад гэтага не памру, 

а як быць з тымі 
людзьмі, якія ні за што 
сядзяць за кратамі?..»

Суддзя Мастоўскага раённага суда В. Сiнiла пакараў 77-гадовага 
Лявона Карповіча з мястэчка Лунна на 30 базавых велічынь (870 
рублёў) за тое, што 25 сакавіка на яго хаце быў вывешаны бел-чырвона-
белы сцяг.

«Пад гэтым сцягам паўставала наша дзяржава...»
Лявон Карповіч – былы настаўнік, вядомы ў раёне краязнаўца, 

філатэліст і аўтар некалькіх кніжак па гісторыі роднага краю.
25 сакавіка ў Дзень Волі да яго прыехалі міліцыянеры з Мастоў. 

Сфатаграфавалі сцяг на доме, запатрабавалі яго зняць, паказалі папе-
ру на агляд кватэры і склалі пратакол. У ім запісалі, што Карповіч 
праводзіў адзіночны пікет.

У судзе спадар Лявон даволі падрабязна распавёў пра ўсё, што з ім 
адбылося ў той дзень.

Ён вывесіў сцяг на сваім доме не ў гонар нейкай канкрэтнай асобы, 
а ў гонар свята – Дня Волі.

– Пад гэтым сцягам 25 сакавіка 1918 года была аб’яўлена Беларуская
Народная Рэспубліка – першая беларуская дзяржава, а ў 1991 годзе пад 
гэтым жа сцягам была аб’яўлена незалежнасць Рэспублікі Беларусь. І бел-
чырвона-белы сцяг з’яўляўся сімвалам Беларусі, пад якім першы прэзідэнт 
Аляксандр Лукашэнка прымаў прысягу, – канстатаваў у зале суда Карповіч.

Затым спадар Карповіч распавёў, як яго арыштоўвалі і праводзілі 
агляд кватэры.

Пад якімі сімваламі праходзяць пратэсты?
Замест агляду кватэры, паводле слоў Карповіча, быў праведзены 

сапраўдны ператрус: забралі камп’ютар, тэлефон, нават калекцыйныя 
барэльефы з выявай «Пагоні». 

– Адміністрацыйны працэс у сувязі з тым, што я вывесіў на хаце бел-
чырвона-белы сцяг, а з дома забіраюць калекцыйныя барэльефы «Пагоні»! 
Якое дачыненне яны маюць да сцяга на хаце? – пытаўся Карповіч у судзе.

Ён нават назваў, пад якім нумарам у 2007 годзе «Пагоня» была зане-
сена ў нацыянальны спіс гісторыка-культурных каштоўнасцяў – 578-м. 
Гэта зафіксавана адмысловай пастановай Савета міністраў Беларусі.

Капітан міліцыі Гайдаш, які складаў на Карповіча пратакол і быў 
выкліканы ў якасці сведкі, адрэагаваў на гэта наступным чынам:

– Ну как же! Это протестная символика. А я не историк.
Дарэчы, Лявон Карповіч расказаў у судзе, як да яго ставіліся ў 

пастарунку. Утрымвалі ў жалезным адсеку аўтамабіля, пагражалі, што 
не дажыве да раніцы. Суддзя ўсё гэта слухаў, але відавочна, што такія 
падрабязнасці яго не зацікавілі.

Ён удакладніў у падсуднага, ці ведае той, што пад бел-чырвона-
белымі сцягамі ў краіне адбываюцца пратэсты. Карповіч на гэта 
адказаў, што пратэсты ў Беларусі адбываюцца і пад бел-чырвона-
белымі, і пад белымі, і пад чырвона-зялёнымі сцягамі, трапляюцца 
нават расійскія трыкалоры. А таксама на сваёй руцэ паказаў сімвалы ў 
выглядзе сардэчка, знака вікторыі, сціснутага кулака.

– Ну дык што,  усё гэта трэба забараніць? – пытаўся ў суддзі
пенсіянер.

Яго аргументы ні на што не паўплывалі. Суддзя нават не аб’явіў пера-
пынку, а адразу пасля слуханняў абвясціў: 30 базавых велічынь штрафу 
– гэта 870 рублёў. Дарэчы, пенсія Карповіча трошкі больш за 600 рублёў.

– Я ад гэтага не памру і не схуднею. А вось як быць з тымі тысячамі
людзей, з маладымі журналісткамі, з Марыяй Калеснікавай, якія сяд-
зяць ні за што за кратамі і цярпяць, губляюць там здароўе?.. – сумна 
заўважыў Лявон Карповіч.

Аляксей МІхАлёў.

РЭГІЁН

Еще в начале марта минские 
медики написали открытое обра-
щение в адрес главы профсоюза 
работников системы здравоохра-
нения Вячеслава Шило. «Как главу 
организации, призванной защищать 
медиков, как врача и человека» они 
просили его оценить с точки зрения 
врачебной этики ситуацию, в кото-
рой оказался анестезиолог БСМП 
Артем Сорокин, которого при-
говорили к двум годам колонии с 
отсрочкой наказания за разглашение 
врачебной тайны. Недавно подпи-
санты обращения получили офици-
альный ответ.

В открытом обращении к гла-
ве профсоюза коллеги Артема 
Сорокина просили оценить ситуа-
цию, в которой оказался врач БСМП, 
с точки зрения врачебной этики. 
Напомним, 2 марта суд Московского 
района приговорил его к двум годам 
лишения свободы с отсрочкой на 
год за разглашение врачебной тай-
ны – о том, что погибший Роман 
Бондаренко на момент поступления 
в БСМП был трезв. Под обраще-
нием за первые сутки подписалось 
более 430 человек – это сотруд-
ники 3-й, 4-й, 5-й, 6-й, 10-й, 11-й 
больниц, РНПЦ детской онкологии 
и гематологии, РНПЦ травматоло-
гии и ортопедии, РНПЦ онкологии 
и радиологии имени Александрова, 
Минского городского онкодиспан-
сера, Минской областной больницы, 
МНПЦ хирургии, трансплантологии 
и гематологии, сотрудники скорой 
помощи и поликлиник. Еще порядка 
1100 человек подписали электрон-
ную форму обращения, рассказали 
TUT.BY его авторы.

«Ува жаемый Вячеслав 
Дмитриевич, Вы возглавляли БСМП 
с 2011-го по 2014 год. Мы не зна-
ем, были ли Вы лично знакомы с 
Артемом Сорокиным, когда работа-
ли главным врачом, но ответьте как 
глава организации, призванной защи-
щать медиков, как врач и как чело-
век: правильно ли Артем Сорокин 

поступил с точки зре-
ния врачебной морали, 
спасая честь убитого 
человека? – спрашивали 
в обращении медики. 
– Принципы врачебной
этики формировались 
веками, но основной 
постулат медицины 
был неизменен: инте-
ресы пациента всег-
да превалировали над 
интересами врача. <…> 
Поступил ли врач плохо, несмотря 
на букву закона? Мог ли врач промол-
чать и позволить опорочить имя 
убитого?»

Официальный ответ главы про-
фсоюза медиков занял две страни-
цы. Вячеслав Шило подробно рас-
сказывает, чем именно занимается 
профсоюз, какими полномочиями 
он наделен и какие у него результа-
ты работы, в частности в 2020 году.

«При обращениях работников и 
подтверждении факта нарушения 
законодательства профсоюз при-
нимает все необходимые меры по 
защите интересов членов профсою-
за. Например, только в 2020 году в 
профсоюз поступило более 1200 обра-
щений. По каждому из них деталь-
но изучены все обстоятельства. 

Результаты их рассмотрения – это 
представление интересов работни-
ков в суде, продление трудовых кон-
трактов, отмена дисциплинарных 
взысканий, возмещение работникам 
незаконно удержанных и недоплачен-
ных сумм заработной платы», – сле-
дует из письма, которое редакции 
TUT.BY предоставили подписанты 
обращения.

Также, перечисляет результа-
ты работы Вячеслав Шило, «в рам-
ках своих полномочий профсоюз в 
ответ на запросы членов организа-
ции инициирует и добивается изме-
нения законодательства для усиле-
ния гарантий и защиты интересов 
работников отрасли. В частности, в 
прошлом году профсоюз инициировал 
разработку механизма обязательно-

го страхования ответственности 
отдельных категорий работников, 
а также обязательное страхование 
медработников от противоправных 
действий третьих лиц».

Кроме того, указывается в ответе, 
профсоюз оказывает необходимую, 
в том числе материальную, помощь 
членам организации: «Например, в 
прошлом году на поддержку работ-
ников отрасли и в связи с непро-
стой эпидемиологической ситуацией 
из средств отраслевого профсоюза 
было направлено более 3 миллионов 
600 тысяч рублей (помощь оказана 
свыше 21,5 тысячи работников)».

По существу вопросов, которые 
в своем обращении перечисляли 
медики, глава профсоюза ответил 
следующее:

«Что касается поднимаемых 
вами вопросов по оценке тех или 
иных событий и действий, то обсуж-
дение позиции и поступков третьих 
лиц, даже с точки зрения морали, без 
их согласия и участия само по себе не 
является этичным и корректным».

ОТ РЕДАКЦИИ 
«НАРОДНОЙ ВОЛИ»
Согласитесь, уважаемые 

читатели, ответ господина 
Шило на открытое письмо 
большого количества минских 
медиков – обычная бюрокра-
тическая отписка. Кто, как не 
глава отраслевого профсою-
за, должен защищать права 
людей в белых халатах? А он, 
чувствуется, боится слово ска-
зать против власти, которая 
бросила за решетку высоко-
квалифицированного доктора.

Что в таком случае остает-
ся делать медицинскому сооб-
ществу? Отказать в доверии 
В.Шило и избрать на долж-
ность главы профсоюза работ-
ников системы здравоохране-
ния нового человека.

РЭПРЭСІІ

Амаль 80 тысяч сем’яў, што жывуць 
на Гомельшчыне, месяцамі не плацяць 
«камуналку» – за цяпло, святло, ваду і 
працу домаўпраўленняў. З гэтай пры-
чыны арганізацыі жыллёва-камуналь-
най гаспадаркі рэгіёна недаатрымалі за 
аказаныя паслугі больш за 6 мільёнаў 
рублёў – такія лічбы называе ў мясцо-
вым афіцыйным друку гендырэктар 
абласной ЖКГ Дзмітрый Згурскі. За 
2020 год доўг павялічыўся на мільён. 
У лік даўжнікоў найчасцей трапля-
юць шматдзетныя і няпоўныя сем’і.

У Кармянскім, Буда-Кашалёўскім, 
Ельскім раёнах кожны пяты жыхар 
сістэматычна не плаціць «камунал-
ку». Кіраўнік камунальнай службы 
не называе прычын «пратэрміноўкі» 
плацяжоў, апроч нейкіх побы-
тавых сітуацый, калі чалавек з-за 
нездавальняючага стану здароўя ці 
адсутнасці не можа разлічыцца па 
камунальных рахунках.

Аднак нельга не ўлічваць у 

гэтай сувязі і рэальныя даходы 
насельніцтва. Прынамсі, Кармянскі 
раён з сярэднім заробкам 793 рублі 
аднесены да аднаго з самых бедных 
у Беларусі. Сёлета ў студзені–лютым 
намінальны заробак тут склаў 799 
рублёў. Крыху вышэйшы ён у Буда-
Кашалёўскім і Ельскім раёнах, але не 
дацягвае да 900 рублёў.

Доўгія «хвасты» па камунальных 
плацяжах маюць і юрыдычныя асо-
бы. Такіх на Гомельшчыне ажно 10 
тысяч, і запазычылі яны ЖКГ каля 8 
мільёнаў рублёў. Найперш гэта сель-
гаспрадпрыемствы. Самыя вялікія 
сумы даўгоў маюць такія прадпрыем-
ствы ў Добрушскім і Ельскім раёнах.

Камунальнікі за два месяцы 
падрыхтавалі больш за паўтары сотні 
судовых іскаў на прымусовае спаг-
нанне амаль 8,5 мільёна рублёў. За 
камунальныя даўгі сёлета праз суды 
на Гомельшчыне выселены 24 сям’і.

Анатоль лІПСКІ.

НА СВЯЗИ – БРЕСТ

Судят вторую группу обвиняемых 
по так называемому делу  
о массовых беспорядках

Позавчера в Бресте начался суд над второй группой обвиняемых по так называемому делу о массовых 
беспорядках 10 августа. На этот раз на скамье подсудимых оказались 13 человек. Среди них двое 

несовершеннолетних, бывший десантник и 18-летняя Виталия Бондаренко.

Виталию Бондаренко должны 
были судить с первой группой обви-
няемых, но она уехала за границу. В 
конце февраля девушка вернулась 
в Брест, чтобы поддержать свое-
го 17-летнего парня Дениса Хозея, 
которого судили с первой группой 
обвиняемых. Его, как и Виталию, до 
суда не арестовывали. Встретиться 
молодые люди так и не смогли. 1 
марта Виталию задержали на съем-
ной квартире и отправили в СИЗО. 
Денису 10 марта огласили приговор 
– 3 года воспитательной колонии.

Во второй группе обвиняемых 
также оказался и 25-летний брест-
чанин Денис Марусевич, который 
до 13 июня 2020 года служил по 
контракту в 38-й бригаде в зва-
нии гвардии ефрейтора. Он мастер 
спорта по карате, рукопашному 
бою и армейскому рукопашному 
бою, был членом национальной 
сборной по карате, неоднократно 
завоевывал медали на междуна-
родных и республиканских сорев-
нованиях. Задержали Дениса 11 
сентября. С тех пор он находится 
под стражей.

Денису вменяются эпизоды на 
проспекте Машерова возле школы 
№ 15. Гособвинитель считает, что 
10 августа он совместно с другими 
участниками протестов перетащил 
с аллеи на проезжую часть скамей-
ку, тем самым «участвовал в возве-
дении баррикад», а также разбивал 
тротуарную плитку, изготавливая 
орудия преступления, и не менее 

двух раз бросил осколки в шеренгу 
сотрудников милиции. Свою вину 
бывший военный признал частич-
но.

Некоторые из обвиняемых под 
стражей находятся с августа про-
шлого года. У дверей зала суда 
собралось около 80 человек – род-
ных, близких и друзей. Первыми 
на процесс пустили участников 
процесса: адвокатов, законных 
представителей, потерпевших, 
гражданских истцов. На оставши-
еся места провели родственников: 
по одному на каждого обвиняемо-
го. Все три ряда в зале суда были 
заполнены под завязку, но всех 
желающих разместить не удалось.

Когда представители граждан-
ских истцов покинули заседание, 
один из обвиняемых обратился к 
суду с просьбой предоставить осво-
бодившиеся места близким, которые 
толпились в коридоре. Судья не воз-
ражал, и конвой запустил в зал еще 
шесть человек.

По версии следствия, во время 
акции протеста в центре Бреста 
обвиняемые якобы грубо нару-
шили общественный порядок и 
совершили погромы. Пострадали 
24 сотрудника милиции. Из них 
потерпевшими по делу признаны 
19 человек. Один сотрудник полу-
чил две раны в области большо-
го пальца правой кисти, которые 
относятся к категории легких теле-
сных повреждений. У остальных 
– побои.

Часть потерпевших выступа-
ют с измененными голосами и под 
вымышленными личными данны-
ми. От предъявления к обвиняемым 
исков о компенсации морально-
го или имущественного вреда они 
отказались.

Общая сумма причиненного вре-
да составила около 24 тысяч рублей. 
По версии следствия, повреждены 13 
автомобилей милиции, один авто-
бус, щиты, шлемы, бронежилеты. 
Также якобы пострадали асфальт, 
тротуарная плитка, скамейки, урны, 
деревья, стеклопакеты.

Всем 13 обвиняемым вменяется 
ч.2 ст. 293. Санкция статьи предусма-
тривает от трех до восьми лет лише-
ния свободы. Одному обвиняемо-
му, 20-летнему Даниилу Бондаруку, 
вменяется также хулиганство. По 
версии прокуратуры, 9 августа он 
ударил рукой по грузовому автомо-
билю МАЗ и разбил зеркало.

Трое подсудимых полностью 
согласились с предъявленным 
обвинением, семеро – частично, 
Остальные вину не признали.

По ходатайству защиты в судеб-
ном заседании решили сначала 
допросить потерпевших и свидете-
лей, а затем – обвиняемых.

До перерыва в суде выступили 
два сотрудника милиции. Они сооб-
щили, что 10 августа им поступила 
команда выдвинуться на проспект 
Машерова к магазину «Меркурий», 
где их коллегам потребовалась под-
мога. До приезда подкрепления там 

находилось около 30 милиционеров 
и 400 протестующих.

– Мы попытались выстроиться в
цепь для вытеснения толпы в сторо-
ну Кобринского моста, но количество 
лиц, которые применяли насилие, 
преобладало, поэтому ждали подкре-
пление. Со стороны этих лиц при-
менялось насилие: били по щитам 
руками, ногами. Кто конкретно, я 
не видел, – рассказал потерпевший 
сотрудник Ленинского РОВД, кото-
рый стоял в первой шеренге.

По словам силовика, во время 
противостояния ему несколько раз 
ударили по щиту, а в голень попал 
твердый предмет. На следующий 
день он обратился к врачу. У потер-
певшего диагностировали ушиб и 
отправили на больничный.

Один из допрошенных потерпев-
ших вопрос о наказании для обви-
няемых оставил на усмотрение суда, 
второй попросил лишить свободы.

Напомним: суд над первой 
группой обвиняемых завершился 
10 марта. Всех признали виновны-
ми. Несовершеннолетним Сергею 
Гацкевичу и Денису Хозею дали 
по 3 года воспитательной колонии. 
Остальных отправили в колонию 
усиленного режима: Илью Мигно 
и Тимура Ризапура – на четыре 
с половиной года, Сергея Солоху, 
Александра Дроздова, Егора и 
Виталия Прокопчуков – на 4 года, 
Сергея Кривченю – на три с поло-
виной.

Станислав КОРШУНОВ.
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ЗВАНЫЙ ГОСТЬ

Актриса Наталья КОЧеТКОВА:

«Каждый сделал свой выбор.  
Что ж вы ядом исходите?»

«Свободные купаловцы» не оформлены 
в труппу юридически, но как творческий 
коллектив единомышленников существу-
ют и действуют. Да, с трудностями физиче-
скими, с перегрузками эмоциональными. 
Тем не менее актеры работают, их спектак-
ли и клипы, выложенные на ютубе, ждут и 
смотрят десятки тысяч зрителей. Именно 
так – десятки тысяч. Например, первую 
часть нового видеоспектакля «Страх» 
по пьесе Б.Брехта в постановке Николая 
Пинигина посмотрело около 50.000 чело-
век. Грандиозная цифра просмотров! 
Грандиозная и обнадеживающая.

Поэтому с одной из старейших актрис 
труппы бывшего Купаловского теа-
тра, заслуженной артисткой Натальей 
КОЧЕТКОВОЙ мы встречались в припод-
нятом настроении. Еще один спектакль 
«сдан», готовится к выходу следующий – 
это сюрприз. И на сердце, конечно, уже 
меньше печали.

– Понимаю, как трудно пускаться в 
эти воспоминания снова и снова, но все-
таки спрошу: как лично вы принимали 
решение о том, чтобы уйти из театра? Вы 
ведь человек старшего поколения, прора-
ботали в Купаловском 50 лет. В этом воз-
расте уже, как говорят, и стены держат.

– Когда в конце августа закончился 
отпуск и я пришла в театр и узнала о собы-
тиях в Минске и о том, что бесцеремон-
но уволен наш директор Павел Павлович 
Латушко, у меня и мысли не было оста-
ваться. Но потом, признаюсь, в душе нача-
лись колебания… Мне вдруг стало страш-
но – ведь у нас такой коллектив, такой 
театр! Но на собрании выступил Николай 
Николаевич Пинигин. Он сказал: «Я ухо-
жу. Но это не значит, что вы должны идти 
за мной. Каждый решает сам за себя». Ну, 
здесь уж двух мнений быть не могло: без 
Пинигина оставаться в театре было бес-
смысленно. Он наш лучший режиссер. 
Короче, я написала заявление. И мне ста-
ло так легко, так на душе чисто… Больше 
никакие сомнения и сожаления меня не 
терзали.

– Не зря говорят, что счастье – это 
чистая совесть.

– Другого пути быть не могло.
– А какие аргументы выдвигали те 

актеры, которые остались?
– Одна актриса сильно упирала на то, 

что мы некультурно вели себя с мини-
стром, что не выслушали его. Это еще 
больше убедило меня в правильности 
моего решения: люди даже не поняли, 
что дело совсем не в министре, в каком-
то чиновнике…

– Но антагонизма друг к другу вы тог-
да еще не испытывали?

– Мы и сейчас, в принципе, его не 
испытываем. А вот оставшиеся, наши 
бывшие коллеги, ведут себя, я считаю, 
непорядочно. С нашей стороны в их 
адрес не прозвучало ни одного бранного 
слова. Каждый сделал свой выбор. Что ж 
вы ядом исходите? У меня это вызывает 
чувство отвращения.

– Там теперь главный рупор «правед-
ного гнева» актриса Ольга Нефедова.

– И не только. Давали интервью и 
другие. Причем уничижающие интер-
вью: мол, хотите играть в подворот-
не – пожалуйста. Ну, а про Олю… 
Столько лет вместе работали, и я даже 
не предполагала, сколько в человеке 
таится высокомерия.

– Интересно, на какой творческий 
процесс они рассчитывают? Кто будет 
ставить им новые спектакли?

– В том-то и дело. Меня поразило, как 
Овсянников на собрании с Лукашенко 
просил: «Нам бы парочку режиссеров». 
А Лукашенко отвечал в том смысле, что 
давайте ищите сами, из своих. То есть 
ясно, что человек ничего не понимает в 
театральном деле. Да и кто будет ставить 
на роли глубоко возрастных актеров?.. Так 
что сейчас они, по сути, просто обслужи-
вают власть, и когда-нибудь им будет за это 
стыдно. Я все-таки верю…

– И я верю, что ход истории не остано-
вить. Но жертвы колоссальные – шутка 
ли, потерять Купаловский театр! Хорошо, 
что вы находите возможность работать.

– Мы вот только-только вышли из 
новых съемок, но фильм (а снимали имен-
но фильм) сейчас на монтажном столе. 
Какой – узнаете позже, всему свое время.

– Как настроение у Николая 
Пинигина?

– Он молодец. С верой в будущее и с 
большими планами – это важно.

– Планы связаны со «Свободными 
купаловцами»?

– Ну, конечно.
– Вы ловили себя на мысли, что про-

сто хочется зайти в здание театра?
– Недавно ехала с мужем мимо на 

машине. Он спрашивает: «Ёкает серд-
це?» Нет! Совсем не ёкает. Самой уди-
вительно. Когда уходила из театра, я 
даже в гримерку свою не зашла, не 
забрала вещи. Не могла, всё вдруг ста-
ло чужим. А теперь еще и затоптанное. 
Пришел Лукашенко – и в уличной обу-
ви на сцену! Что, места мало? Сцена – 
место святое.

– Ну, а он по-хозяйски… Наверное, 
уже свыкся с ролью собственника. 
Наталья Григорьевна, когда я готовилась 
к встрече, хотела побольше прочитать о 
вашей семье. Ведь ваш отец – Григорий 
Алексеевич Кочетков, народный артист 
Узбекской ССР и народный артист БССР 

– служил после войны в нашем Русском 
– театре имени Горького. И ваша мама 
Мария Кузьменко там служила. Но в 
интернете о них почти ничего нет – эпоха 
была другая.

– Папа, к сожалению, довольно рано 
ушел, я еще и дипломированной артист-
кой не стала, только училась. Сердце… 
Театральная судьба помотала его по стра-
не. Во время войны работал в Ташкенте, а 
после – в Москве в театре Советской армии. 
Но они уехали из столицы. Я до правды не 
смогла докопаться, но мама рассказывала 
(хотя мне трудно в это поверить сейчас), 
что на отъезде настоял именно папа, кото-
рый говорил ей: «Я здесь, в Москве, умру». 
Что там произошло? Он боялся политиче-
ских репрессий? Семейная тайна…

– Сначала вы были слишком молоды, а 
потом мама, скорее всего, не хотела вспо-
минать. Знакомая ситуация.

– Мама рассказывала, что Григорий 
Кочетков был так популярен, что поклон-
ницы отрывали пуговицы от его пальто 
и пиджаков. Это были 1950-е годы. Он 
был очень обаятельный, сын помещика, 
семью которого разорила революция. Его 
родители всё бросили и убежали в Москву, 
чтобы затеряться. Жили очень трудно. 
Моя бабушка, например, умирала, лежа 
на огромном сундуке, в котором после ее 
смерти нашли кучу обмылков – вот что 
делает с человеком нищета. Конечно, папа 
всю жизнь скрывал свое происхождение.

– Папа успел увидеть вас в спекта-
клях?

– Только в студенческих и студийных, 
на профессиональных подмостках, к сожа-
лению, нет. Но он, конечно, интересовался 
моей учебой, делал замечания: «Не пере-
жимай, не старайся ты так сильно!» Сам-то 
он на сцене был очень органичный.

– А вас после диплома сразу пригласи-
ли в Купаловский театр?

– Да, но у меня был выбор: приглашали 
еще в областной театр имени Якуба Коласа 
в Витебск. Но… я не полюбила этот север-
ный город, мне он почему-то всегда казал-

ся слишком ветреным, обдуваемым всеми 
ветрами.

– Кто из режиссеров был, как говорит-
ся, вашей путеводной звездой?

– Пожалуй, мне такого счастья не выпа-
ло. У Валерия Раевского я играла больше, 
у Николая Пинигина меньше. Но когда в 
театре не было работы, я ходила на озвуч-
ку на телевидение, не бездельничала. Хотя 
в последние годы у меня были две роли 
в спектаклях, которые я очень любила: 
«Земля Эльзы» и «Ювелир». Опять начался 
плодотворный период. И… быстро закон-
чился.

– Вы считаете, что труппа уже не вер-
нется в историческое здание?

– Трудно сказать... За себя я не пере-
живаю. Я очень переживаю за наших моло-
дых, 30–40-летних актеров (для меня они 
молодые). Я бесконечно их уважаю, очень 
люблю. Сейчас им надо выстоять. Верю: у 
них потом всё сложится, всё будет в пол-
ном порядке. Подобрались такие замеча-
тельные, талантливые ребята!

– Спасибо режиссеру Пинигину, это 
его работа.

– Конечно. Удивительно, какой у нас 
коллектив! Сейчас вот встречаемся, сни-
маем в холоде до ночи – очень трудно. Но 
общение приносит такую радость, такую 
взаимную любовь!.. Мы испытываем 
огромное уважение друг к другу. Я думаю, 
что если бы не случился наш уход, то мы, 
наверное, никогда не смогли бы так силь-
но чувствовать, так искренне друг о друге 
заботиться. Мы все открылись со своих 
лучших сторон.

– Как домашние – поддерживают вас?
– Поддерживают, причем с юмором. 

Сын по утрам, когда здоровается, всег-
да добавляет, что я – «барацьбіт». Они с 
мужем немного надо мной подтрунива-
ют. Но мне нравится мое новое состояние 
свободы. Конечно, если бы не ковид, мы 
ездили бы на гастроли, нас ведь ждут, при-
глашают страны-соседи. Так что планы у 
нас есть.

Елена МОлОЧКО.

Бяскрыўдны чалавек
Настаўнік з Радуні Воранаўскага раёна Віталь Куплевіч пра жыццё ў мястэчку на 320 рублёў у месяц і пра тое,  

якая рэвалюцыя адбылася ў галовах людзей пасля жнівеньскіх падзей 2020 года.

СУСТРЭЧЫ

«Лічыўся ненадзейным...»
Віталь Куплевіч у свой час скончыў 

Брэсцкі ўніверсітэт, атрымаўшы спе-
цыяльнасць «настаўнік геаграфіі і 
біялогіі», затым вучыўся ў дакта-
рантуры Варшаўскага ўніверсітэта, 
але не скончыў: на радзіме адзінокі 
стары бацька патрабаваў догляду. А 
пазней працягнуць вучобу не атры-
малася. Самастойна займаецца дас-
ледчыцкай працай, напісаў дзве кнігі: 
«Палітычная геаграфія Еўропы» і 
«Цывілізацыя Еўропы». Праўда, праз 
безграшоўе ніводную не выдаў, але 
змясціў іх на адным з сайтаў. Валодае 
польскай і літоўскай мовамі.

Вярнуўшыся на радзіму, сталай 
працы не займеў. Жылі на бацькаву 
пенсію, а калі таго не стала, давялося 
проста хадзіць па дварах і выкон-
ваць самую розную работу, каб было 
на ежу і надзённыя патрэбы.

– Я, канешне, спрабаваў і ў шко-
лу ўладкавацца, і ў горадзе нешта 
знайсці, але ўсё безвынікова, – згад-
вае Куплевіч. – А потым рэальна 
паглядзеў, што няма ніякага сэнсу 
хадзіць і парогі абіваць.

Сам ён лічыць, што на працу па 
спецыяльнасці яго не бралі, бо быў 
«ненадзейны» – не хаваў таго, што 
з’яўляецца сябрам БНФ, заўсёды 
размаўляў па-беларуску.

Так, перабіваючыся выпадковымі 
заробкамі, пражыў амаль чатыры 
гады. Працаваў на пілараме, у кал-
гасе і чытаў, чытаў, чытаў… А яшчэ 
па вечарах і выхадных сядзеў над 
сваімі кнігамі.

У мястэчку яго празвалі «спада-
ром», бо ён заўсёды звяртаецца да 
чалавека «спадар» альбо «спадары-
ня». Местачкоўцы, кажа, лічылі яго 
крыху дзіваком за такі лад жыцця.

Жыць складана, але цікава
У 2015 годзе ўдалося ўладкавацца ў 

Радунскі цэнтр турызму, краязнаўства 
і экалогіі педагогам дадатковай 
адукацыі. Праўда, гэта таксама 
была толькі часовая праца, паколькі 
падмяняў супрацоўніцу, якая 
знаходзілася ў дэкрэтным адпачынку. 
Праз тры месяцы яго звольнілі.

– Тады я сам прапанаваў у мяс-
цовай школе правесці з вучнямі 
даследчую працу, – распавядае мой 
суразмоўца. – Гэта на той момант 
аказалася актуальным.

Праца па дэмаграфіі пра змяненне 
складу насельніцтва Доцішкаўскага 
сельсавета вучня Радунскай школы 
пад кіраўніцтвам Куплевіча заняла ў 
вобласці другое месца. І спадабалася 
настаўнікам і дырэктару школы.

На наступны год даследчая пра-
цы вучня з Радуні пад кіраўніцтвам 
Куплевіча была прызнана лепшай у 
вобласці.

Трэба зазначыць, што спадар 
Віталь займаўся са школьнікам, 
не будучы ні настаўнікам школы, 
ні супрацоўнікам цэнтра турыз-
му, краязнаўства і экалогіі. Ён 
па-ранейшаму хадзіў па дварах і 
зарабляў на жыццё чым давядзецца, 
а яшчэ працягваў чытаць і праца-
ваць над сваімі кнігамі.

– Без сталага заробку жыць было 
даволі няпроста, але навуковая пра-
ца і даследаванні са школьнікамі 
напаўнялі жыццё шмат чым 
цікавым, – прызнаецца Віталь.

У 2018 годзе Куплевіча зноў 
узялі ў Радунскі цэнтр турызму, 
краязнаўства і экалогіі – настаўнікам 
дадатковай адукацыі на пастаян-
най аснове. Адзін з яго абавязкаў – 
вядзенне школьных гурткоў, у якіх 
ён працягвае займацца са сваімі 
выхаванцамі даследчыцкай дзейнас-
цю.

«Цяпер жыву нават  
без электрычнасці ў хаце...»
Зараз Куплевіч мае 10 гадзін у 

тыдзень працы ў гуртках. Прычым 
не толькі ў Радуні: даводзіцца 
дабірацца яшчэ за 7 кіламетраў у 
Доцішскую школу і за 40 кіламетраў 
у Беняконі.

Летась яго вучні на абласным 
конкурсе «Край Гарадзенскі» 
атрымалі пяць першых месцаў. 
Тэмы іх работ носяць пад-
крэслена навуковы характар: 
«Існуючыя рэкрэацыйныя рэсур-
сы ў Воранаўскім раёне», «Помнікі 
гісторыі і культуры, якія ў 
Воранаўскім раёне не захаваліся», 
«Абшары поспеху і праблемныя 
мясціны ў Воранаўскім раёне».

Дабіраецца ў школы настаўнік 
выключна аўтаспынам, паколькі не 
мае грошай нават на білет. Так ён 
ездзіць і па ўсёй вобласці: у Воранава, 
Ліду, Гродна.

– Мой заробак у месяц складае 
каля 320 рублёў, і 160 з іх пакуль 
вылічваюць за камп’ютар, які ўзяў 
у растэрміноўку, – распавядае 
Куплевіч. – Справа ў тым, што без 
ноўтбука мне ніяк нельга.

Заканамернае пытанне: як пра-
жыць месяц на 160 рублёў?

– Жыву вельмі сціпла: у хаце 
не маю нават электрычнасці, каб 
не плаціць. Паколькі дом прыват-
ны, то камунальных паслуг няма, 
ваду бяру ў студні. Камп’ютарам і 
інтэрнэтам карыстаюся толькі на 
працы. Тэлефона таксама не маю. 
Ёсць печка, палю дравамі і гатую 
на ёй... – без усякай крыўды кажа 
Віталь.

У гародчыку садзіць бульбу, 
цыбулю, моркву, іншую гародніну.

– За месяц купляю пяць буха-
нак чорнага хлеба, 4–5 палак зельцу, 
тлушч, каб было на чым бульбу сма-
жыць, макарону, крупы, каву, гарба-
ту і цукар. На цыгарэты звычайна 
не хапае, – пералічвае Куплевіч.

Апошнім часам з харчамі стала 
цяжэй, паколькі даражэе нават хлеб. 
Куплевіч стаў сур’ёзна задумвацца 
над тым, каб пераехаць у іншае мес-
ца, дзе можна знайсці больш высо-
кааплатную працу.

– Мой былы аднакурснік нядаўна 
запрашаў у Брэст, – распавядае ён. 
– Вось раздумваю, бо тут грашовы 
крызіс перашкаджае жыць і працаваць.

Летась адбыўся гуманістычны 
пералом

Для спадара Віталя, з яго ж 
слоў, вельмі важная грамадзянская 
пазіцыя чалавека. У яго мястэчку ў 
жніўні таксама людзі выходзілі на 
вуліцу са сцягамі, выказвалі сваё 
стаўленне да таго, што адбывалася ў 
краіне. Ён быў сярод іх і кажа, што 
адчуў незвычайнае натхненне.

– Ведаеце, у Беларусі мінулым 
летам адбыўся гуманістычны пера-
лом, якога мы чакалі дзесяцігоддзямі, 
– разважае настаўнік.

Ён тлумачыць гэта на прыкладзе 
сваёй Радуні.

– Раней, калі я ішоў па вуліцы 
ў Радуні, то местачкоўцы 
насмешліва называлі мяне «спадар», 
«бэнээфавец» і падобнае, – гаво-
рыць Куплевіч. – Цяпер, сустрака-
ючыся, яны з гонарам мне кажуць: 
«Жыве Беларусь!»

І гэта робяць тыя самыя мяс-
цовыя людзі, звычайныя работнікі 
жывёлагадоўчых ферм і тракта-
рысты. Падобнае стаўленне спадар 
Віталь назірае і ў іншых наваколь-
ных вёсках.

– Гэта, на маю думку, галоўны 
вынік 2020 года ў нашай найноўшай 
гісторыі, – падсумоўвае Куплевіч. – І 
слова «спадар» у мястэчку ўжываецца 
цяпер у сур’ёзным значэнні.

Людзі, заўважае Віталь, сталі 
цяплейшымі ў адносінах адзін да 
аднаго, і гэтага не можа не радаваць.

Міхал КАРНЕВІЧ.
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па-за ГуЛьнЁЙ

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

ШаХматЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫлКО.

з  пЕРШЫХ  вуСнаЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

футБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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мазаІКа

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

Из пЕРвЫХ уСт дуХОЎнаЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,

– 52 –

22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.

Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯнЕРЫ

ЧаСтнаЯ ЖИзнь

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТлАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМІ гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона?

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВЯТлАНІЧ.

ЦІКава

пОЛЕзнО знать ГРОмКОЕ дЕЛО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги изъяли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

ШАХМАТЫ

Задача-арыстакрат
Яе даслаў нам Мікалай Быкаў з 

вёскі Рэпічы Баранавіцкага раёна 
(гл.дыяграму). Чаму “арыстакрат”? 
Так называюць кампазіцыі, у якіх 
няма пешак.

Белыя: Кре1, Фе3, Лh1, Са1, 
Се4, Кс1 (6).

Чорныя: Крb1, Ла2, Лс2 (3).
Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на адрас 

рэдакцыі (220030 г.Мінск, вул.
Энгельса, 34а) або на электронны 
адрас: vadim_ne67@mail.ru.

Іншая версія
Мінскі шахматны складальнік Міхаіл Кошаль прапануе сваю 

варыяцыю двуххадовай мініяцюры Васіля Жуковіча, што была 
змешчана ў мінулым выпуску.

Белыя: Крf7, Фd8, Сс1, Сh3 (4).
Чорныя: Кре5, пd5 (2).
Мат за 2 хады.
Не вядуць да мэты спробы 1.Се6? (2.Ф:d5х) Кре4 2.Ф:d5х, але 1…

Крd4! і 1.Се3? (2.Фе7х) d4 2.Ф:d4х, але 1…Кре4!. Рашае 1.Фb6! zz 1…
d4 2.Фе6х, 1…Кре4 2.Фе3х. М.Кошаль так характарызуе змест задачы: 
“Адвольная перамена ў падманных слядах, перамена тэмы і простая 
перамена ў двух варыянтах рашэння”.

У суаўтарстве
У мінулым выпуску мы змясцілі эцюды, якія даслаў Віктар Жук 

з Брэста. Як ён пазней паведаміў, гэтыя кампазіцыі былі складзены 
сумесна з Васілём Тупікам (Пружанскі раён).

Камбінацыя для пачаткоўцаў
Яе склаў Сяргей Дарошчанка.
Белыя: Крe7, Лb1, Кd7, Кe5 (4).
Чорныя: Крg8, Лb6, Лb8, пп. c2, g7, h7 (6).
Выйгрыш.

Дзяўчына сярод юнакоў
Мы ўжо згадвалі сёлетнія першынствы Беларусі сярод 

шахматыстаў да 18 гадоў і ўдзел у юнацкім турніры экс-чэмпіёнкі 
краіны Аляксандры Тарасенка. А сёння прапануем адну з 
пераможных партый юнай брэстаўчанкі ў гэтым спаборніцтве.

Аляксандра Тарасенка – Мікіта Дыль
1.d4 g6 2.c4 Сg7 3.Кc3 d6 4.e4 c6 5.Сe2 Кd7 6.f4 e5 7.Кf3 Кe7 8.fe de 

9.d5 cd 10.cd Фb6 11.d6 Кc6 12.Кd5 Фc5 13.Кc7+ Крf8 14.К:a8 Фb4+ 
15.Фd2 Ф:e4 16.0-0 f5 17.Кc7 Кb6 18.Кg5 Фd4+ 19.Лf2 Ф:d2 20.С:d2 Кd4 
21.Сc3 Сh6 22.h4 Кa4 23.Лd1, 1:0.

Нехта губляе, а нехта 
знаходзіць…

Нягледзячы на пандэмію, сёлета ў галандскім Вейк-ан-Зее 
адбыўся традыцыйны шахматны фестываль, што бярэ пачатак 
яшчэ ў 1930-х гадах. Удзельнічаў у турніры і чэмпіён свету Магнус 
Карлсен (Нарвегія), але нечакана для многіх ён не патрапіў у лік 
прызёраў. Шлях да перамогі “сапсавала” яму наступная партыя, у 
якой белымі гуляў таленавіты малады расійскі гросмайстар.

Андрэй Есіпенка – Магнус Карлсен
1.e4 c5 2.Кf3 d6 3.d4 cd 4.К:d4 Кf6 5.Кc3 a6 6.Сe2 e6 7.Сe3 Сe7 

8.g4 b5 9.g5 Кfd7 10.a3 С:g5 11.Фd2 С:e3 12.Ф:e3 Фh4 13.Лg1 g6 14.0-
0-0 Фe7 15.f4 Сb7 16.Крb1 Кc6 17.Кc:b5 ab 18.К:c6 С:c6 19.Фc3 0-0 
20.Ф:c6 d5 21.ed Лfc8 22.d6 Фd8 23.Ф:b5 Лcb8 24.Фc4 Л:a3 25.Фc7 
Фe8 26.Лg5 Лa4 27.Лa5 Лab4 28.b3 Л4b7 29.Фc3 Фd8 30.Сf3 Лb4 
31.Фc7 Фf6 32.Лa8 Л:a8 33.С:a8 Фf5 34.Крb2 Лb5 35.Ф:d7 Лc5 36.Лc1 
Ф:f4 37.Фe8+ Крg7 38.d7, 1:0.

Праверце адказы
Задача В.Жуковіча, змешчаная ў “Народнай Волі” 10 сакавіка, 

рашаецца: 1.Фс1! Першымі правільна рашылі Сяргей Галкін, Ігар 
Ананіч, Віктар Жук, Сяргей Цяльпук.

Вадзім ЖЫлКО.


Псіхолагі сцвярджаюць, што для добрага настрою штодня трэба 

абдымаць восем чалавек. Ці… даць аднаму па мордзе.



Калі вам за вячэрай раптам стала сумна, то, гаворачы пра нязнач-
ныя рэчы, гляньце мужу ў вочы і спытайцеся:

– А хто такая Лена?



У сямейным жыцці мужчыны шчаслівейшыя за жанчын. І жэняцца 
яны пазней і паміраюць раней.



Жыццё маё такое сумнае. Ды ратуе пенсія – яна такая смешная!

УСМІХНІЦЕСЯ…

«Бандит» Романа Абрамовича
Владелец «Челси» Роман Абрамович – один из самых богатых людей в мире, его состояние Forbes оценивает 

в 12,6 миллиарда долларов. Известно, что экстравагантный миллиардер не стесняется тратить деньги.

У Абрамовича есть Boeing 767-33A ER, на кото-
ром он летает по всему миру (даже если ему боль-
ше не разрешают посещать Лондон). По разным 
данным, стоимость самолета составляет от 150 до 
300 миллионов долларов. Он обладает возможно-
стью разгоняться до 851 км/ч и может летать на 
высоте до 43.000 футов. Самолет получил прозви-
ще «Бандит» благодаря своей ливрее.

Интерьер частного самолета Романа 
Абрамовича выполнен из дорогих металлов и 
ценных пород дерева, включая каштановую и 
золотую отделку. 

Помимо кухни и зала заседаний в самолете 
есть также роскошные спальни и невероятная 
просторная гостиная.

Помимо всей этой роскоши «Бандит» обору-
дован такой же системой оповещения о ракет-
ном нападении, как и самолет президента США. 
Это означает, что самолет Абрамовича является 
одним из самых безопасных воздушных судов 
в мире.

Абрамович владеет еще двумя самолетами 
Boeing, а также роскошной яхтой.

(chelseablues.ru)

ОТ РЕДАКЦИИ
Казалось бы, не нужно завидовать 

богатым людям. Но невольно возникает 
один вопрос: Роман Абрамович нажил 
всё это честным трудом или тем, что он, 
как и другие миллиардеры, в одно вре-
мя просто-напросто обокрал Россию, 
оставив ее народ в нищете и беспрос-
ветности?

ГУМАРЭСКА

Нам таксама было не лягчэй…
Ветраны пераднавальнічны 

дзень абяцаў вось-вось выбухнуць 
грамавым летнім дажджом. А тут, 
як назло, пчаліны рой выйшаў. 
Шумлівыя членістаногія запоўнілі 
ўсё неба над невялічкім сельскім 
дворыкам, а потым паступова 
перамясціліся ў самы куток ага-
рода, абвіўшы здзічэлую калючую 
ігрушу, да якой у гаспадара ўсё ніяк 
не даходзілі рукі.

Двое малалетніх сыноў пчалаво-
да-аматара, якія самааддана любілі 
толькі мёд, а яго зборшчыц баяліся 
як агню, у адно імгненне шмыгнулі ў 

хату, шчыльна зачынілі за сабой дзве-
ры і зачаравана прыліплі да шыбін. 
Назіраць з укрыцця за сумятлівымі 
маніпуляцыямі таты для іх было 
немалым задавальненнем.

Тым часам раздражнёныя 
парывамі ветру і нечаканым увар-
ваннем у натуральны жыццёвы 
працэс не зусім далікатнага гаспа-
дара касматыя шэльмы праявілі 
незвычайную агрэсіўнасць. 
Пакусаны імі гора-пчаляр, які 
ўскараскаўся на ігрушу па выса-
чэзнай прыстаўнай лесвіцы, мацю-
каючыся і адбіваючыся, кубарам 

паляцеў уніз разам з раёўняй. 
Пчолы густым чорным клубком 
хлынулі з каробкі і пачалі без 
разбору джаліць усё жывое, што 
хадзіла ці поўзала ў двары і на 
сельскай вуліцы.

Выявіў шы неверагодны 
спрыт, уладар міні-пасекі ў адно 
імгненне апынуўся ў хаце і пачаў 
лязом нажа ліхаманкава саскра-
баць з рук пчаліныя джалы, якія 
абляпілі далоні, быццам лайка-
выя пальчаткі. Старэйшы сынок 
на дыбачках наблізіўся да бацькі і 
спагадліва пацікавіўся:

– Табе вельмі балюча, татачка?
– Яшчэ як балюча, сынок! 

– моршчачыся і саскрабаю-
чы з адкрытых участкаў цела 
апошнія джалы, прастагнаў бед-
ны бацька.

– Нам таксама было не ляг-
чэй, – уставіў свае пяць капе-
ек малодшанькі нашчадак. – Ты 
так кувыркаўся на градах, так 
выкручваўся, махаў рукамі і 
крычаў, што мы з брацікам ледзь 
не захлынуліся ад смеху.

Міхась ЗНАК.
Мінск.

НА ЗАМЕТКУ

Что будет, если пить воду с уксусом каждый день?
Это один из эффективных способов похудения.

Уксусная диета – это метод похудения, при 
котором необходимо ежедневно пить воду с рас-
творенным в ней яблочным уксусом или лимон-
ным соком. Существует теория, что именно таким 
способом худели красавицы древности. Иногда 
такую диету называют «диетой Клеопатры».

В последнее время такой способ набирает всё 
большую популярность. Вместе с нутрициоло-
гом Анной Гарновой разбираемся, насколько это 
эффективно и безопасно.

Имеет смысл…
Яблочный уксус или лимонный сок имеет 

смысл употреблять для того, чтобы поднять уро-
вень кислотности в желудке. Это в свою очередь 
способствует ускоренному расщеплению пищи.

Кроме того, уксус ускоряет пищеваритель-
ные процессы и снижает аппетит. Кислая среда 
уменьшает количество болезнетворных бактерий 
и нормализует микрофлору. Также в натуральном 
яблочном уксусе содержится много полезных эле-
ментов. Например, магний, кальций, калий, желе-
зо и натрий. Есть в нем и органические кислоты 
– гликолевая, яблочная и, конечно, лимонная и 
уксусная.

Более того, яблочный уксус считается отлич-
ным противовоспалительным средством.

Эффективна ли уксусная диета?
Некоторые из тех, кто попробовал дие-

ту с использованием уксуса, считают, что это 
довольно действенный способ и с помощью него 
вполне можно сбросить лишние килограммы. 
Аккуратное и разумное применение яблочного 
уксуса действительно позволяет похудеть, считает 
эксперт: оно способствует уменьшению аппетита 
и сжиганию жира, а также помогает избавиться 
от целлюлита.

При этом не нужно подвергать свой организм 
воздействию стрессовых ситуаций и жестким 
ограничениям, резко отказываться от различных 
продуктов, голодать и тем более изнурять себя 
многочасовыми тренировками.

Чтобы похудеть, уксус разводят в воде в про-
порции одна чайная ложка на стакан воды. Пить 
этот раствор нужно из расчета один стакан на 
30 килограммов веса. То есть человеку весом 
60 килограммов нужно ежедневно выпивать два 
стакана.

Чем это опасно?
Нужно быть предельно осторожным с исполь-

зованием уксусной и лимонной кислот, особенно 
при проблемах с желудочно-кишечным трактом. 
В таком случае стоит воздержаться от уксусной 
диеты. А если вы все-таки хотите попробовать, 
нутрициолог рекомендует пить кислую воду через 
трубочку. Также после употребления следует про-
полоскать полость рта, поскольку зубная эмаль 
плохо реагирует на кислотную среду.

Помните, что это не волшебное средство 
похудения. Не стоит возлагать надежды исклю-
чительно на него. Такая диета может стать 
лишь дополнительной помощью на пути к иде-
альному телу.


